
و ۲۰۷ تحویل بگیرید و پارس، سورن یا پژ جای پژ
پژو پارس استانداردهای ۸۵ گانه را ندارد بنابراین سیاست گذار هنوز اجازه 
تداوم تولید در ۱۴۰۳ را نداده است؛ حال ایران خودرو اعلام کرده متقاضیان 

به جای این خودرو سورن یا پژو ۲۰۷ تحویل بگیرند.
 سال گذشته ســامانه یکپارچه فروش خودرو به منظور عرضه انبوه خودرو 
راه اندازی شد. در ادامه نیز با برگزاری ۲ مرحله تعداد زیادی خودرو از سوی 

خودروسازان عرضه شد.
در این سامانه بازه زمانی مشــخصی همچون پاییز ۱۴۰۲، زمستان ۱۴۰۲ 
و… نیز برای عرضه خودرو تعیین شده بود. با این وجود تحویل برخی از این 

خودروها بنا به دلایل مختلفی با تأخیر روبرو شده است.
از جمله خودروهایــی که با تأخیــر در تحویل مواجه شــده و گلایه مندی 
متقاضیان را به دنبال داشته است، خودروی پژو پارس است که حدود ۱۰۰ 
هزار متقاضی دارد؛ طی هفته های گذشــته متقاضیان زیــادی در تماس با 
خبرگزاری مهر نسبت به عدم ارســال پیامک به منظور تعیین تکلیف واریز 
وجه و تحویل خودرو اعتراض کردند. همچنیــن متقاضیان خرید خودروی 
مذکور طی این مدت با تجمعات اعتراضــی مقابل وزارت صمت و… مراتب 

اعتراض خود را نسبت به بلاتکلیفی در دریافت خودرو اعلام کردند.
پی گیــری ها در همــان زمــان حکایــت از آن داشــت که عــدم تطابق 
استانداردهای این خودرو با اســتانداردهای اجباری ۸۵ گانه منجر به تأخیر 
در تحویل شــده به گونه ای که با رایزنی های فراوان ســازمان استاندارد به 

تداوم تولید تا پایان سال جاری رضایت داده است. 
البته مسؤولان وزارت صمت و شرکت خودروســاز همچنان در حال رایزنی 
برای تداوم تولید در ســال آینده هم هســتند اما اینکه با این درخواســت 

موافقت شود یا خیر، چندان مشخص نیست.

 کدام شرکت گارانتی آیفون های کوروش کمپانی را برعهده داشت؟ 

معضل کلاهبرداری با گارانتی های غیررسمی
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رئیسی در جریان بازدید از خانه نوآوری و فناوری ایران مطرح کرد
ایجاد شرکت های دانش بنیان در معاونت 

علمی فرصتی برای اشتغالزایی

 عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس: دوره گرد و دستفروش
 و زباله گرد شاغل نیست 

خ مشارکت اقتصادی در ایران تغییری   نر
نکرده است

 ثبت درخواست کارت سوخت امسال آنلاین می شود؟

رئیس صندوق توسعه ملی خبر داد
سرمایه گذاری ۲۵۰۰ همت در اپراتور هوش مصنوعی
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صفحه 4

شکاف عمیق میان نهادهای علمی با نهادهای اجرایی
دکتر هادی خانیکی متاســفانه در جوامع در حال گذار و جوامعی نظیر ایران یکی 
از مسائل مهم، فاصله ها و شکاف هایی است که میان نهادهای رسانه ای و نهادهای 
علمی و مدنی با نهادهای اجرایی وجود دارد. باید بین این گزاره ها، مسائل مشترک 
را تعریف کرد تا آن ها بین حلقه ها و حوزه های مشترک ابتدا به فهم مسئله و سپس 

به راه حل های مسائل برسند.

یادداشت
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پایگاه تحلیلی

صفحه 8

 ارزپاشی بی رویه برای مونتاژ

 زنگ خطر تکـرار فساد  زنگ خطر تکـرار فساد 
چای دبش در موتورچای دبش در موتور

 نباید مبادله

  با ریال 

را پر هزینه کرد

  روابط عمومي شركت گاز استان كردستان

  فراخوان ارزیابی کیفی )شماره 35 – 1402 ( 
 جهت برگزاري دو مورد مناقصه عمومي احداث ساختمان های پست امداد گاز در شهر شویشه سنندج و کانی دینار مریوان 

 شركت گاز استان كردستان ) مناقصه گزار ( درنظردارد به استناد قانون برگزاري مناقصات فراخوان ارزیابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي  پروژه  ذیل را طبق شرایط و مشخصات مندرج در اسناد 
ازطریق سامانه تداركات الكترونيكي دولت ) ستاد( برگزار نماید.

1-  نام ونشاني دستگاه مناقصه گزار :  شركت گاز استان كردستان  واقع در :  سنندج- ميدان جهاد-ساختمان مركزي شركت گاز استان كردستان
2- موضوع مناقصه :

شماره فراخوان در سامانه ستادمبلغ برآورد )ريال(مدت اجراي كار) ماه(محل اجراي پروژهموضوع مناقصهرديف

احداث ساختمان پست امداد گاز در 1
شهر شويشه از توابع شهرستان  سنندج  

احداث ساختمان پست امداد گاز در شهر  شويشه 
سنندج   به مساحت  417 متر مربع در سه طبقه 

 14 
70.000.000.0002002091688000097) چهارده ( 

احداث ساختمان پست امداد گاز در شهر 2
كانی دينار از توابع شهرستان مريوان  

احداث ساختمان پست امداد گاز در شهر  كانی 
دينارمريوان   به مساحت  480 متر مربع در دو طبقه

 14 
70.000.000.0002002091688000098) چهارده ( 

شناسه آگهی: 1668543

نوبت دوم

پيمانكاراني كه داراي شرایط لازم بوده و آمادگي اجراي مناقصه / مناقصه های فوق را دارند مي توانند 
جهت دریافت اسناد استعلام ارزیابي كيفي به سامانه تداركات الكترونيك دولت ) ستاد ( به شرح ذیل 

مراجعه نمایند.
شرايط اوليه متقاضيان :  

 1-4- داشتن شخصيت حقوقي
 2-4- داشتن گواهينامه صلاحيت از سازمان برنامه و بودجه در رشته ابنيه متناسب با برآورد مناقصه

 3-4-  داشتن ظرفيت كاري خالي متناسب با پایه و رشته كاري 
 4-4-   داشتن گواهينامه تایيد صلاحيت ایمني از وزارت تعاون ، كار و رفاه اجتماعي 

 5-4-   داشتن دانش و تجربه در زمينه مورد نظر
 6-4- حسن سابقه

 7-4  توان مالي و پشتيباني
نحوه دریافت اسناد استعلام ارزیابي كيفي مناقصه گران : كليه مراحل برگزاري فراخوان ارزیابي از طریق 
درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir  انجام خواهد شد .لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلي ، مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت گواهي 

امضاي الكترونيكي  را جهت شركت در مناقصه محقق سازند .

6- مهلت دریافت و پاسخ  اسناد استعلام ارزیابي كيفي مناقصه گران از طریق سامانه تداركات الكترونيكي 
دولت )ستاد( : 

 1-6 - تاریخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد روز دوشنبه تاریخ  1402/11/30 ساعت 8  مي باشد.   
 2-6- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابي كيفي روز دوشنبه تاریخ 1402/12/07 ساعت 19 مي باشد.  
 3-6- مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزیابي كيفي روز دوشنبه تاریخ  1402/12/21  ساعت 19 مي باشد.  
  اطلاعات و اسناد مناقصه عمومي پس از برگزاري فرایند كيفي و ارسال دعوتنامه از طریق سامانه ستاد 
به مناقصه گران واجد شرایط كه امتياز مناسب را در ارزیابي كسب نموده اند ارسال خواهد شد .بدیهي 
است دریافت اسناد و پاسخ استعلام ارزیابي كيفي هيچگونه حقي براي متقاضيان جهت شركت در 

مناقصه ایجاد نخواهد كرد.  
جهت كسب اطلاعات بيشتر در خصوص موضوع كار مناقصه با تلفن 31943149 -087 امور پيمانها 

تماس حاصل فرمایيد.
داشتن كد شناسه ملي اشخاص حقوقي و ایران كد 

   www.nigc-kd.ir   ، www.shana.ir   ، http://iets.mporg.ir توضيح : این آگهي در سایتهاي
www.setadiran.ir  ، قابل رؤیت مي باشد.     

تاريخ انتشار نوبت اول: 1402/11/30 تاريخ انتشار نوبت د    وم: 1402/12/01

شرکت ملی گاز ایران
شرکت گاز استان كردستان

شناسه آگهی: 1666246

نقل و انتقال  لنج باری
 شماره 13141
)نوبت دوم(

به استناد رونوشت سند شماره 25520 مورخ 1402/09/06  با 
شناسه سند 140211455158000050 دفتر اسناد رسمي 56 
تياب خانم سميه محمودي فرزند عبدالرحمن تمامی شش دانگ 
سهام خود در مالکيت لنج باری به شماره ثبت13141 - بندرعباس 

را به آقای مجيد ملاحي فرزند درویش انتقال قطعي داده است.
 مراتب به استناد ماده 25 قانون دریایی ایران 

آگهی می گردد.

P.M.O
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است دریافت اسناد و پاسخ استعلام ارزیابي كيفي هيچگونه حقي براي متقاضيان جهت شركت در 

مناقصه ایجاد نخواهد كرد.  
جهت كسب اطلاعات بيشتر در خصوص موضوع كار مناقصه با تلفن 31943149 -087 امور پيمانها 

تماس حاصل فرمایيد.
داشتن كد شناسه ملي اشخاص حقوقي و ایران كد 
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کنعانی در نشست خبری بیان کرد

ورود کالاهای صهیونیستی به ایران ممنوع

رئیسی در جریان بازدید از خانه نوآوری و فناوری ایران مطرح کرد

ایجاد شرکت های دانش بنیان در معاونت علمی فرصتی برای اشتغالزایی 

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه       اول اسفند 1402    شماره 1529

در جلسه هیات امنای حساب ملی پیشرفت و عدالت
 مخبر: تبصره ۱۸ قانون بودجه نقش موثری

 در اشتغالزایی، تولید و کنترل تورم دارد
 معاون اول رئیس جمهور با تاکید بــر اهمیت تبصره ۱۸ قانون بودجه و 
نقش آن در اقتصاد کشور گفت: این تبصره می تواند در بخش اشتغال و 

تولید منشا تحول بوده و در کنترل تورم نیز اثرگذار باشد.
جلسه هیات امنای حساب ملی پیشــرفت و عدالت با موضوع اصلاحیه 
دســتورالعمل اجرایی تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ به ریاست 
معاون اول رییس جمهور برگزار شــد و بر اســاس مصوبات این جلسه 
تخصیص تســهیلات مرتبط با این تبصره به صورت تا ســی درصد در 

سطح ملی و هفتاد درصد در سطح استانی تعیین شد.
محمد مخبر در این جلسه با تاکید بر اهمیت تبصره ۱۸ قانون بودجه و 
نقش آن در اقتصاد کشور اظهار داشت: اگر این تبصره به درستی مورد 
استفاده قرار گیرد می تواند در بخش اشتغال و تولید منشا تحول بوده و 

در کنترل تورم نیز اثرگذار باشد.
وی از دستگاه های ذیربط خواســت جلسات مرتبط با تبصره ۱۸ قانون 
بودجه را به صورت مستمر دنبال کنند و همراهی و همکاری لازم را در 
این خصوص داشته باشــند تا این تبصره از کارکرد مناسبی برخوردار 

شود.
معاون اول رئیس جمهــور همچنین با تاکید بر اینکــه عدالت یکی از 
شعارهای اصلی دولت سیزدهم و ممیزه نظام حق و باطل است، تصریح 
کرد: در نظام اســلامی براســاس آموزه های دینی و چهارچوب فکری 
حضرت امام )ره(  و مقام معظم رهبری،  عدالت از موضوعات بسیار مهم 
بشــمار می رود و یکی از ماموریــت های تبصره ۱۸ قانــون بودجه نیز 

عدالت است که دولت با جدیت نسبت به اجرای آن اهتمام دارد.
در این جلســه که وزرای اموراقتصادی و دارایی،  نفت،  صنعت، معدن 
و تجارت، تعاون، کار و رفــاه اجتماعی،  جهاد کشــاورزی،  ارتباطات و 
فناوری اطلاعــات و معاون اجرایی رئیس جمهور نیز حضور داشــتند، 
گزارشی از مشکلات و موانع پیش روی اجرای تبصره ۱۸ قانون بودجه 
ارائه و تصمیمات لازم نســبت به اصلاح بخش هایی از دســتورالعمل 
اجرایی این تبصره اتخاذ شد که تعیین تخصیص تسهیلات تبصره ۱۸ 
قانون بودجه به صورت تا ۳۰ درصد در ســطح ملــی و هفتاد درصد در 

سطح استانی از جمله این اصلاحات بود.

کدخدایی:
 نقش مردم در جمهوری اسلامی تزئینی نیست

 عضو حقوقدان و رئیس پژوهشــکده شــورای نگهبان گفــت: باور به 
ضرورت تاثیرگذاری مردم برخاسته از مبانی اعتقادی است و به همین 

دلیل نقش مردم در نظام جمهوری اسلامی ایران تزئینی نیست.
 عباسعلی کدخدایی عضو حقوقدان و رئیس پژوهشکده شورای نگهبان 
در جمع فرماندهان و مسئولان عقیدتی - سیاسی پدافند هوایی ارتش 
جمهوری اســلامی ایران ، به نقش مردم در شکل گیری و استمرار نظام 
جمهوری اســلامی ایران اشاره کرد و اســاس نظام جمهوری اسلامی 
ایــران را چه در قانون اساســی و چه در فرمایشــات و ســیره رهبران 
انقلاب، اتکاء به مردم دانســت.وی در ادامه به تبییــن مختصات نظام 
مردم سالاری دینی پرداخت و گفت: باور به ضرورت تاثیرگذاری مردم 
برخاسته از مبانی اعتقادی ماست و به همین دلیل نقش مردم در نظام 

جمهوری اسلامی ایران یک نقش تزئینی نیست.
رئیس پژوهشکده شورای نگهبان ســپس درباره جایگاه جمهوریت و 
اســلامیت نظام در قانون اساسی توضیح داد: اســلامیت نظام در اصل 
چهارم متبلور شده اســت که مقرر می دارد »تمامی  قوانین  و مقررات  
مدنی ، جزایی ، مالــی ، اقتصادی ، اداری ، فرهنگی ، نظامی ، سیاســی  و 
غیر اینها باید بر اســاس  موازین  اسلامی  باشــد« و بر جمهوریت نظام 
جمهوری اسلامی ایران نیز در اصل ششم قانون اساسی تاکید شده که 
مقرر می دارد »در جمهوری  اســلامی  ایران  امور کشور باید به  اتکاء آراء 

عمومی  اداره  شود از راه  انتخابات«.
کدخدایی در ادامه با تاکید بر اینکه کســی نمی تواند منکر نارسایی ها 
و مشکلات در کشــور شــود، بیان داشــت: البته نباید دستاوردهای 
مهم انقلاب اســلامی را نیز نادیده بگیریم که از جملــه مهم ترین این 
دستاوردها استقلال کشــور و آزادی  است که در کنار حکومت اسلامی 
از مطالبات اصلی مــردم در مبارزات انقلابی بود و بــه لحاظ تحقق این 
دســتاوردها نظام جمهوری اســلامی ایران موفقیت های چشمگیری 
داشته اســت که ثمره مجاهدت های مجاهدان و خون شهدای گرانقدر 

است.

این عضو حقوقدان شــورای نگهبان با اشــاره به انتخابــات پیش رو و 
اهمیت مشــارکت مردم در آن خاطرنشان کرد: دشــمنان مردم ایران 
پس از پیروزی انقلاب اســلامی هیــچ گاه عداوت با نظــام جمهوری 
اسلامی ایران را کنار نگذاشــته اند و در این عرصه نیز تمام توان خود را 
به کار گرفته اند که با دلســرد کردن مردم، مانع تحقق مشارکت پرشور 
مردم در انتخابات شــوند.کدخدایی اضافه کرد: این در حالی است که 
شــرکت در انتخابات، روش بهره مندی مردم از حق تعیین سرنوشــت 
است و مردم آگاه ایران اسلامی با حضور حداکثری این توطئه دشمنان 
را نیز ناکام خواهند گذاشت و با انتخابی برخاسته از بصیرت، زمینه حل 

مشکلات کشور را فراهم می کنند.
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شــورای اســلامی و ششمین دوره 
انتخابات مجلس خبرگان رهبری ۱۱ اسفندماه در حوزه های انتخابیه 

سراسر کشور برگزار می شود.

طباطبایی: 
 لیست ۱۱۰ نفره برخی احزاب اصلاح طلب

 در شهرستان ها ارائه می شود
دبیرکل حزب ندای ایرانیان گفت: برخی احزاب اصلاح طلب لیســت 

۱۱۰ نفره در شهرستان ها معرفی خواهند کرد.
ســید شــهاب طباطبایی درباره رویکرد حزب ندای ایرانیان نسبت به 
جبهه اصلاحات اظهار کرد: رویکرد ما در حــزب ندای ایرانیان با جبهه 
اصلاحات تفاوتی ندارد. رویکرد اصــلاح طلبانه پیدا کردن هر روزنه ای 

برای اصلاح است ولو این روزنه اندک باشد.
وی افزود: جدایی از جبهه اصلاحــات وجود ندارد، البته برخی اختلاف 
دیدگاه وجود دارد که گروه های سیاســی را از هم متمایز می کند. کل 
جریان اصلاحات بر اصلاح امور از داخــل و دورن نظام اعتقاد دارد ولی 
ممکن است تاکتیک های مختلفی به کار بگیرد.طباطبایی خاطرنشان 
کرد: پیش ثبت نام انتخابات موجب غافلگیری جریان های سیاسی شد 
و فرصت اقناع بسیاری از نخبگان برای حضور در انتخابات را گرفت که 
وزارت کشور بانی این قصه بود. ســپس ردصلاحیت گسترده انجام شد 

ولی در نهایت تعدادی از افراد متعلق به جبهه اصلاحات تایید شدند.

تریبون

نفیسه عبدالهی  سخنگوی وزارت خارجه گفت: تاکید 
می کنم قطعاً ورود کالاهای صهیونیستی به ایران ممنوع 
اســت و هیچ کالای صهیونیستی وارد ســرزمین ایران 

نخواهد شد.
»ناصر کنعانی« سخنگوی وزارت امور خارجه در نشست 
خبری خود که در محل این نمایشگاه برگزار شد، اظهار 
کرد: همچنان در ایام پرشــکوه پیروزی انقلاب اسلامی 
هستیم و فضای کشور پرشور و نشاط است. شاهد حضور 
باشکوه ملت ایران در یوم الله ۲۲ بهمن بودیم، ملت ایران 
همچنان با حضــور وصف ناپذیر خود خــاک ناامیدی و 

یاس را روی دشمنان این مرز و بوم پاشیدند.
وی ادامــه داد: نمایندگی های ایران در خارج از کشــور 
برپا کننــده جشــن های ســالگرد پیــروزی انقلاب و 
روز ملی بودند که شــاهد مشارکت گســترده مقامات 
دولتی، پارلمانی و … در جشــن پیروزی انقلاب بودیم . 
پیام های متعددی را در ســطوح سران، رؤسای دولت ها، 
وزرای خارجه و … داشــتیم که خطاب به رهبر انقلاب، 
رییس جمهــور و وزیر خارجه مــا بود و آنــان روز ملی 
جمهوری اســلامی ایران را بــه مقامات ایــران تبریک 
گفتند.کنعانــی گفــت: دو انتخابات مجلس شــورای 
اسلامی و خبرگان رهبری را پیش رو داریم که اطمینان 
داریم ملت ایران برای رقــم زدن یک پیروزی دیگر برای 

انقلاب و کشور حضور پررنگی خواهند داشت.

شاهد پویایی چشم گیری در روابط خارجی
 ایران هستیم

وی افزود: دستگاه دیپلماسی کشور در شرف پایان دادن 
به یک ســال پرتلاش دیگر است. در ســایه ارشادهای 
حکیمانه رهبــر انقلاب و نگاه دولت مبنی بر گســترش 
روابط با کشورهای آسیایی، شــاهد پویایی چشم گیری 
در روابط خارجی ایران بودیم. تاکید بر توســعه روابط با 

همسایگان، پیشرفت های خودش را نشان داد.
ســخنگوی وزارت خارجه تصریح کرد: در سایه نگاه به 
توســعه روابط اقتصادی، علاوه بر کشورهای همسایه با 

کشورهای دور دست هم ارتباط داریم.
کنعانی گفت: در سایه توصیه رهبر انقلاب، دولت توسعه 
روابط اقتصاد محور را در دستور کار خود قرار داده است. 
امیدواریم بتوانیم انتظارها و توقعــات به حق ملت ایران 
را محقق کنیم و شــرایط اقتصادی بهتــری را در روابط 

خارجی و معیشت مردم رقم بزنیم.

رژیم صهیونیستی بدون حمایت آمریکا توان 
ادامه جنگ برای یک روز را هم ندارد

وی در مورد آغاز احــداث یک جاده در نــوار غزه و قوت 

گرفتن حملــه به رفح، عنــوان کرد: امــروز ۱۳۶ روز از 
جنگ ظالمانه رژیم اسراییل با حمایت آمریکا علیه ملت 
فلسطین می گذرد، جنگی که نشان داد متأسفانه حقوق 
بشر آنگونه که کشورهای مدعی با استفاده از امپراطوری 
رســانه ای خود تبلیــغ می کنند، دروغی آشــکار بیش 
نیســت. فاجعه غزه نقاب را از چهــره مدعیان دروغین 
حقوق بشــر کنار زده اســت. رژیم صهیونیستی اکنون 
به عنوان یک متهم نســل کشــی نزد دیوان دادگستری 
بین المللی مطرح است. اقدامات آمریکا برای نجات رژیم 
اســراییل ادامه دارد. بارها اعلام کردیم که اگر حمایت 
آمریکا نباشد، حتی رژیم صهیونیستی توان ادامه جنگ 

برای یک روز را ندارد.
وی ادامه داد: قطعنامه جدید پیشــنهادی الجزایر هم در 
شورای امنیت مطرح است و متأسفانه آمریکا پیشاپیش 
مخالفت خود را با این قطعنامه اعلام کرده است. باید دید 
شورای امنیت چه میزان می تواند از عهده مسؤولیت خود 
برای توقف جنایــات در غزه بربیاید. آنچه در فلســطین 
می گذرد، نه تنها یک نســل کشــی واضــح بلکه تهدید 
جدی در امنیت بین المللی است، لذا مجامع بین المللی 
وظیفه پیشگیری دارند.کنعانی گفت: دیپلماسی سران 
و دیپلماسی پویای وزارت خارجه لحظه ای متوقف نشده 
است و برای سازمان همکاری اســلامی یک مسؤولیت 

جدی در این باره قایل هستیم.
کنعانی افزود: ســازمان همکاری های اسلامی می تواند 
با اســتفاده از ظرفیت های زیاد خود، اقدامات بازدارنده 
ایجاد کند. جمهوری اســلامی ایران پیشنهاد برگزاری 
فوری اجلاس وزرای خارجه را مطرح کرده است و حتی 

اعلام آمادگی کرد میزبان این اجلاس باشد.
ســخنگوی وزارت خارجه در مورد تقاضــای آفریقای 
جنوبی در دیوان بین المللی دادگســتری، افزود: از اقدام 
مسوولانه دولت آفریقای جنوبی تشکر می کنیم. دیوان 
در معرض یک آزمون جدی قــرار دارد. قرار صادره اولیه 
دیوان بین المللی دادگســتری مســؤولیت جدی برای 
رژیم اســراییل ایجاد کرد تا کلیه اقدامات جنایت آمیز 
خود را متوقف کنــد. دیوان در این باره قــرار خودش را 
مطرح کرد. منتظر هســتیم تا ببینیم دیوان بین المللی 
دادگســتری در آزمون خود چقدر موفق خواهد شد. از 
اقدام نشست ســران اتحادیه آفریقا که متحدانه از ملت 

فلسطین حمایت کردند، حمایت می کنیم.

حضور نیروهای خارجی در عراق را کمک کننده 
ثبات در این کشور نمی دانیم

کنعانی در مورد روابــط ایران و عراق، افــزود: روابط دو 
کشور در بهترین شــرایط خود قرار دارد. افق های پیش 

رو دو کشور بســیار امیدوار کننده و بشارت دهنده است. 
دو دولت در زمینه های اقتصادی و تجاری عزم مشترک 
دارند. همچنین در زمینه امنیتی در مرزهای مشــترک 
اراده مشــترکی دارند. کمیته های مشترک برای اجرای 
توافقنامــه امنیتــی دو کشــور فعال هســتند. اجرای 
کامل مفاد این سند را در مســیر تحقق منافع دو کشور 
و تحکیم امنیت و ثبات برای دو کشــور تلقی می کنیم. 
حضور نیروهای خارجی در عــراق را کمک کننده ثبات 
در این کشور نمی دانیم و اساساً با حضور نیروهای بیگانه 
در منطقه مخالفیــم. معتقدیم برای حضــور نیروهای 
آمریکایــی در عراق، دولــت و ملت عــراق باید تصمیم 

بگیرند.
وی در مورد موضع ایران برای آتش بــس در غزه، افزود: 
برقراری آتش بس تبدیل به یک خواســته فراگیر شده 
است. مســلم است که رژیم صهیونیســتی به دلیل عدم 
تحقق اهداف اعلام شــده خودش مایل به توقف حملات 
نیســت. نتانیاهو منافع خود را در تداوم جنگ افروزی و 
بی ثباتی در منطقه جست وجو می کند. آمریکا نشان داد 
تنها کشوری اســت که در کنار رژیم اســراییل از جنگ 
افروزی حمایــت می کند. در قطعنامه مصوب شــورای 
امنیت که بر ایجاد شــرایط لازم بر ارســال کمک های 
انسان دوســتانه، تصریح دارد، بدون توقف جنگ میسر 
نیســت و متأســفانه عملًا این بخش از خواسته مصوب 
شورای امنیت هم محقق نشده است. جمهوری اسلامی 
ایران بر تلاش های دیپلماتیک خــودش برای ضرورت 

پایان دادن فوری به جنایات در غزه تاکید دارد.
کنعانی گفت: گره زدن موضوع آتش بس به شــرایط پسا 
جنگ غزه را نمی پذیریم. ضرورت دارد جامعه جهانی به 

مسؤولیت خودش در پایان دادن به جنایات عمل کند.
سخنگوی وزارت خارجه در مورد شــهادت خبرنگاران 
در جنگ غــزه، افــزود: لازم مــی دانم در نمایشــگاه 
مطبوعات درود و سلام بفرستم بر شــهدای رسانه و در 
برابر مسؤولیت انسانی خودشان سر تعظیم فرود بیاورم. 
جنایت صهیونیست ها در به شهادت رساندن ده ها تن از 
خبرنگاران رسانه ای نشان می دهد که رژیم اسراییل چه 
میزان از ارایه واقعیت ها نگران اســت. طبیعتاً به شهادت 
رساندن این تعداد از خبرنگاران توســط رژیم اسراییل 
قابلیت پیگیری حقوقی و بین المللــی را در مجامع بین 

المللی دارد.

دستیابی به سلاح هسته ای در دکترین نظامی 
ایران جایگاهی ندارد

کنعانــی در واکنــش بــه اظهــارات گروســی، گفت: 
فعالیت های هسته ای جمهوری اسلامی ایران همانگونه 

که بارها اعلام کرده و در ۱۹ گزارش بازرســان سازمان 
انرژی اتمی تصریح شــده، صلح آمیز اســت. جمهوری 
اســلامی ایران فعالیت صلح آمیز هســته ای خود را در 
همین چارچوب ادامه خواهد داد. اساســاً دســتیابی به 
ســلاح هســته ای در دکترین نظامی ایــران جایگاهی 
ندارد و فتــوای رهبر انقلاب در این زمینه واضح اســت. 
به گروســی توصیه می کنیم از اظهار نظر سیاسی پرهیز 

کند.
کنعانی در مورد کنسل شــدن حج عمره، افزود: موضوع 
عمره مفرده شــهروندان را به عنوان یــک موضوع مورد 
توافق ایران و عربســتان دنبال کردیم. در این باره توافق 
مشــترک برای انجام عمره مفرده زایران وجود داشــت 
و مقدمــات کار فراهم شــده بود. هیأت ســازمان حج و 
زیارت، هیأت هواپیمایی ایران و هیأت بعثه ســفرهایی 
را به عربستان داشــتند. موضوع صرفاً یک موضوع فنی 
و اختلاف نظر فنــی بین هواپیمایی ایــران و طرف های 
ســعودی اســت. وزارت خارجه چندین بار ورود کرده 
اســت. امیدواریم طبق وعده وزیر خارجه عربســتان، 
ورود کنند و مساله حل و فصل شــود و این مشکل فنی 
ســریع تر حل شــود.کنعانی در خصوص اعلام لیســت 
کالاهای صهیونیســتی، گفــت: در شــرایط دردناکی 
که رژیم اسراییل در حال اســتمرار جنایات خود است، 
تحریم کالاهای صهیونیستی مطالبه همه آزادی خواهان 
جهان است. اگر شــریان های حیاتی رژیم اسراییل قطع 
شــود، این رژیم امکان تداوم جنایات خــود را نخواهد 
داشت. تاکید می کنم قطعاً ورود کالاهای صهیونیستی 
به ایران ممنوع اســت و هیچ کالای صهیونیســتی وارد 
سرزمین ایران نخواهد شد. قانون مصوب مجلس وظایف 
دستگاه ها را در این باره روشن کرده است. وزارت خارجه 
در این باره به مســؤولیت خــود پایبند اســت. آخرین 
فهرست به روز شده تسلیم وزارت صمت شده است و این 
فهرســت در اختیار گمرک ایران به عنوان مرجع کنترل 
کالاهای وارداتی قرار گرفته است، قانون وظایفی را برای 

وزارت خارجه جهت ارایه فهرست مشخص نکرده است.
وی درباره اســتمرار ادعاها در خصــوص میدان گازی 
آرش، گفت: ایران در حفاظت از حقوق ملی ایران و ملت 
اهتمام لازم را دارد. طرح مباحث حقوقی و فنی از سوی 
مقامات کشور کویت در خصوص میدان آرش هیچ حقی 

را برای بیان کننده ایجاد نخواهد کرد.

خریدار   رئیس جمهور بــا تاکید بر ایجاد 
شــرکت های دانش بنیان در معاونت علمی 
و فنــاوری ، گفت: رشــد قابــل توجه این 
شرکت ها زمینه و ظرفیت بسیار خوبی برای 

ایجاد اشتغال در کشور فراهم کرده است.
 آیت الله سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور  
در جریــان نظارت ســتادی بــر معاونت 
علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، از نمایشگاه محصولات 
دانش بنیان »خانه نــوآوری و فناوری ایران 
)iHiT(« که در محل نمایشگاه بین المللی 
تهران  به عنوان شــعبه مرکــزی خانه های 
نــوآوری و فنــاوری در کشــورهای هدف 

صادراتی مستقر است، بازدید کرد.
رئیس جمهــور در این بازدید بــا تاکید بر 
اهمیــت نقش معاونــت علمــی و فناوری 
در ایجاد اشــتغال برای قشــر تحصیلکرده 
جامعه به عنوان یکــی از اولویت های مهم 
کشور گفت: رشــد قابل توجه شرکت های 
دانش بنیان زمینه و ظرفیت بســیار خوبی 
برای ایجاد اشتغال در کشــور فراهم کرده 
اســت.آیت الله رئیســی اظهــار داشــت: 
معاونت علمــی و فناوری بــا بهره گیری از 
این ظرفیت هــا می تواند نقــش مهمی در 
رفع مشکل بیکاری در فارغ التحصیلان ایفا 

کند.
وی همچنین ضرورت توجــه ویژه به ایجاد 
شــرکت های دانش بنیان در معاونت علمی 
و فناوری با هدف تکمیــل زنجیره ارزش را 
مورد تاکید قرار داد و یادآورشد: در صورت 
تحقق این هدف جایــگاه صندوق نوآوری و 
شــکوفایی از صندوق حمایتی به صندوقی 
برای سرمایه گذاری در حوزه علم و فناوری 

ارتقاء خواهد یافت.
خانه های نــوآوری و فناوری )iHiT( علاوه 
بر تهران، در کشورهای کنیا، سوریه، چین، 
روسیه، چین، ازبکستان، ترکیه و عراق نیز 
 iHiT دایر و فعال هستند و شــعبه مرکزی
که هاب این مراکز اســت زیــر نظر معاونت 

علمی و فناوری در تهران دایر شده است.
بیش از ۶۸۹ شرکت در فضایی به وسعت ۳ 
هزار و ۵۰۰ متر مربع، بیش از ۲ هزار کالای 
نوآورانه و دانش بنیان را در بخش های بخش 
دام و طیور، خوراک و تغذیه، ماشــین آلات 
کشــاورزی، بخش حمــل و نقــل، آب و 
انرژی، ساختار شهر هوشــمند، ساختمان 
و خانه هوشــمند، بــرق و الکترونیک، مواد 
پیشرفته و پلیمر، تجهیزات آزمایشگاهی، 
ماشــین الات الکترونیک، دارو و ســلامت، 

تجهیزات پزشکی، گیم و انیمیشن، صنایع 
خــلاق و صنایع دســتی در ایــن مرکز به 

نمایش گذاشته اند.
خانه نوآوری و فناوری iHiT با هدف ارتقای 
زیرساخت های سخت افزاری، تجاری سازی 
و صادرات فناوری های دانش بنیان از قبیل 
شوروم کالاها و دستاوردهای دانش بنیان، 
تامین فضــای کار اختصاصــی، فضای کار 
اشتراکی و اتاق های جلسات، ارائه خدمات 
نرم افزاری شامل تحقیقات بازار، بازاریابی، 
اخــذ اســتانداردها و مجوزهــای فروش، 
حمایت از توسعه بازار خارجی شرکت های 
دانش بنیان در کنار توســعه بــازار داخلی 
و به کارگیــری و تعامل موثر بــا کارگزاران 
صادراتی، شــرکت های مدیریت و صادرات 
راه اندازی شده و تســهیل فرآیند صادرات 
شرکت های دانش بنیان، شتاب دهی توسعه 
بازار بین المللی شــرکت های دانش بنیان و 
معرفی توانمندی دانش بنیــان داخلی در 
بازارهای بین المللی از جمله ماموریت های 

اصلی آن است.
رئیس جمهــور همچنین ضمــن علاوه بر 
نمایشگاه دســتاوردهای شرکت های نوآور 
و دانش بنیــان، از ســامانه شــاخص های 
راهبردی معاونت علمی و فناوری ریاســت 

جمهوری نیز بازدید کرد.
در ایــن ســامانه اطلاعــات کلان تمــام 
شــاخص های راهبــردی معاونــت علمی 
و فنــاوری ریاســت جمهــوری در همــه 

اســتان ها در بخش های مختلف مرجعیت 
علمــی و فنــاوری، دانش بنیــان و خلاق، 
توسعه زیســت بوم فناوری، توسعه اقتصاد 
دانش بنیــان و تعامــلات بین المللی علم و 

فناوری گردآوری شده است.
بر اســاس بخشــی از اطلاعات این سامانه 
از مجمــوع ۹ هــزار و ۵۹۹ شــرکت فعال 
دانش بنیــان، ۵۱۶ هــزار میلیــارد تومان 
فروش محصول به ثبت رســیده که ارزش 
پروژه های بــار اول ۷۱ میلیــون دلار بوده 
اســت.همچنین بر اســاس اطلاعات این 
ســامانه هزار و ۳۱۳ شــرکت دانش بنیان 
در حوزه تجــارت خارجی فعال هســتند و 
صادرات دانش بنیان کشــور در سال جاری 

نیز رشدی ۳ برابری داشته است.
رئیس جمهور همچنین از خودروی برقی و 
ایرانی بازدید کرد، این خودرو از شهریورماه 
ســال آینده وارد بازار می شــود . قطار ملی 
مترو بعد از ۴ ســال تلاش تکمیل و با تایید 
استانداردهای اروپایی ساخته شده و آماده 

تولید در کشور است.

دستیابی دانش بنیان ها به سازه های 
ساختمانی سبک 

آیت الله رئیسی در ادامه از سازه های سبک 
ســاختمانی مقاوم در برابر زلزلــه بازدید 
کرد. این سازه های ســبک فلزی و بتونی از 
تولیدات شــرکت های دانش بنیان اســت 
و توانســته ســنگینی ســاختمان را تا ۸۰ 

درصد کاهش داده و ســرعت ســاخت را تا 
۳۰ درصــد افزایش دهد.ربــات آموزش با 
ابزارهای »شناســایی اختلال یادگیری« از 
دیگر بخش هایی بود که مورد بازدید رئیس 
جمهور قرار گرفت. آموزش وپرورش از این 
طرح می تواند برای آموزش بهتر اســتفاده 

کند. 
طرح پیشــران تحریــک عمیــق مغز هم 
از دیگر محصــولات دانش بنیــان در این 
نمایشگاه است که می تواند ۵۰ سلول را در 

عمق مغز فعال کند.

برقراری ارتباط امن کوانتومی بین 
تهران و اصفهان در آینده ای نزدیک

رئیس جمهــور در نمایشــگاه محصولات 
دانش بنیــان، برای نخســتین بــار از لیزر 
مورد استفاده در ســاعت های اتمی بازدید 
کرد؛ لیزرهایی که توانایــی به دام انداختن 

ذره های اتم را دارند.
لیزر مورد استفاده در ســاعت های اتمی از 
توانایی برقــراری ارتباط امــن کوانتومی 
۵۰کیلومتــری بیــن دو نقطــه برخوردار 
هستند که با تلاش متخصصان داخلی این 
ارتباط بین دو شــهر اصفهان و تهران برقرار 

خواهد شد.

استحصال آب از رطوبت هوا؛ دستاورد 
جدید متخصصان ایرانی

آیت الله رئیســی در نمایشــگاه محصولات 

دانش بنیــان، از فناوری اســتحصال آب از 
رطوبت هوا بازدید کرد.فناوری استحصال 
آب از رطوبــت هــوا در مناطق ســاحلی با 
رطوبت بالا و مکان هایی که دسترســی به 

آب مشکل باشد، کاربرد دارد.

 ایران توانایی تولید و صادرات صفر
 تا صد تجهیزات دندانپزشکی را دارد

رئیس جمهــور در نمایشــگاه محصولات 
دانش بنیــان، از جدیدتریــن فناوری های 

حوزه پزشکی و دندانپزشکی بازدید کرد.
در جریان این بازدید دبیر ســتاد توســعه 
اقتصاد دانش بنیان سلامت به رئیس جمهور 
گزارش داد که ایران می تواند همه تجهیزات 
مورد نیاز کشــورهای دوســت در صنعت 
دندانپزشکی را با هدف صادرات تامین کند.

در ایــن بازدیــد همچنیــن از جدیدترین 
تجهیزات بخش آی ســی یو بیمارســتانی، 
پلتفرم هــای تولیــد واکســن و داروهای 

زیست فناوری رونمایی شد.
وی در ادامــه همچنیــن از جدیدتریــن 
فناوری های حوزه نفت، گاز و پتروشــیمی 

بازدید کرد.
در ایــن بازدیــد، جدیدتریــن محصولات 
نانوکاتالیســت در زمینه بهره وری بیشــتر 
از محصــولات پتروشــیمی در معرض دید 

رئیس جمهور قرار گرفت.
در زمان حاضر جمهوری اســلامی ایران در 
رتبه ۱۵ تولید علم، رتبــه ۵ نانوتکنولوژی، 
رتبه ۸ علوم شناختی، رتبه ۱۰ تکنولوژی، 
رتبــه ۱۸ هــوش مصنوعــی و رتبــه ۱۳ 

سلول های بنیادی در جهان قرار دارد.
تعــداد کل شــرکت های دانش بنیان فعال 
کشــور ۹ هزار و ۵۹۹ شــرکت است که در 
سال ۱۴۰۱ تعداد این شــرکت ها ۸ هزار و 
۲۶۰ و در ســال ۱۴۰۰ برابر با ۶ هزار و ۶۳۲ 
واحد بوده اســت. ۴ هزار و ۳۹۷ شــرکت 
نیز درخواســت خود را برای ثبت به عنوان 

شرکت دانش بنیان ارائه کرده اند.
تعداد اشــتغال ایجاد شده در این شرکت ها 
در سال ۱۴۰۲ برابر با ۳۲۸ هزار و ۴۷۹ نفر 
است که این تعداد در ســال ۱۴۰۱ و سال 
۱۴۰۰ به ترتیب ۲۶۳ هــزار و ۶۴۳ و ۲۱۲ 

هزار و ۱۲۹ نفر بوده است.
ارزش صادرات شرکت های دانش بنیان نیز 
امســال تا کنون به رقم ۱۸۹۰ میلیون دلار 
رسیده که این رقم در ســال گذشته ۸۵۰ 
و در ســال ۱۴۰۰ برابر با ۶۰۳ میلیارد دلار 

بوده است.



با توجه به چالش های موجود در حــوزه تلفن همراه و 
کلاهبرداری کوروش کمپانی که اخیرا مطرح شــده، 
یکی از حوزه هــای اصلی که زمینه این ســودجویی و 
کلاهبرداری را فراهم می کند، ســاز و کار خدمات پس 

از فروش غیر رسمی است.
 یکی از مســائل عمده ای کــه در خصــوص واردات 
تلفن های همراه بــه ویژه آیفون وجــود دارد موضوع 
خدمات پس از فروش اســت. اخیرا و بعــد از ماجرای 
کلاهبرداری کوروش کمپانــی توجهات زیادی به این 
حوزه جلب شد اما مشــکلات این حوزه مدت ها است 

که کاربران را دچار چالش کرده است.
مشکل از رویه رانتی واردات در برابر صادرات 
خــود و واردکنندگانی که بعضــا بدون هیچ 
تخصصی وارد حــوزه واردات تلفن ها همراه 
شــروع می شــود و با عدم وجود نمایندگی 
رســمی در ایران برای ارائــه خدمات پس از 

فروش و گارانتی ادامه پیدا می کند.
در حقیقت باید گفت که یکی از ریشــه های اصلی نا به 
سامانی در بازار موبایل کشــور در چالش خدمات پس 
از فروش رســمی اســت. هم اکنون و از سال ۱۳۹۷ به 

این ســو خدمات پس از فروش بدون ارتباط 
با شــرکت تولیدکننــده انجام می شــود و 
هر واردکننــده ۵۰۰ هــزار دلاری از طریق 
قرارداد ثابث با یک شــرکت گارانتی مننده 

میتواند به واردات اقدام کند.
در تازه ترین تحــولات مرتبط با این موضوع 
مشخص شــده اســت که پای گارانتی های 
غیررســمی به ماجرا باز شــده اســت. بر این اساس 
مالک کوروش کمپانــی صراحتا بــه واردات هفتگی 
۲ هزار دستگاه ایفون اشــاره کرده و تاکید کرده که با 

پرداخت هزینه گارانتی) ۳درصــدی( کالای وارداتی 
به صورت قانونی و رجیســتر شده به خریداران تحویل 
داده می شد.ســوالی که مطرح است این است که کدام 
شرکت گارانتی آیفون های شــرکت کوروش کمپانی 
را برعهده داشــته اســت؟ جزئیات قرارداد چه بوده؟ 
تعهدات شــرکت گارانتی چه بوده اســت؟ آیا بررسی 
در خصوص این قرارداد و قراردادهای مشــابه دیگر که 
منجر به سودجویی و کلاهبرداری شــده، انجام شده 
اســت؟ با توجه به این ابهامات اشکال اصلی سیستم و 

سازوکار خدمات پس از فروش در موبایل است.

وش کمپانی را برعهده داشت؟ معضل کلاهبرداری با گارانتی های غیررسمی  کدام شرکت گارانتی آیفون های کور

عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس: دوره گرد و دستفروش و زباله گرد شاغل نیست 

خ مشارکت اقتصادی در ایران تغییری نکرده است نر

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه       اول اسفند 1402    شماره 1529

 ارزپاشی بی رویه برای مونتاژ

زنگ خطر تکرار فساد چای دبش در موتور
رییس پیشین انجمن موتورسیکلت ایران گفت: کل مصرف واقعی ارز 
موتور سیکلت ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار اســت در حالی که هم اکنون 

نزدیک به یک هزار میلیارد دلار به این بخش ارز تزریق می شود.
ابوالفضل حجازی رئیس پیشــین انجمــن موتورســیکلت ایران در 
گفت وگو با مهر در مورد میزان عمق ســاخت داخل موتورسیکلت در 
کشور اظهار کرد: در حال حاضر موتورســیکلت فقط به صورت مونتاژ 
تولید می شود و متأســفانه در این دولت در بخش تولید این محصول ۴ 
پله هم عقب افتادیم.وی افزود: یک شرکت در ایران ۲۰۰ میلیون دلار 
ارز نیما می گیرد و ارز را هم برای خرید هتل و… از کشور خارج می کند 
به گونه ای که مشخص نیســت این پول کجا می رود. در مقابل شرکتی 
داریم که از ابتدای ســال به دلیل مشــکلات مالی تعطیل شده و هیچ 

ارزی هم نمی گیرد.

هشدار نسبت به تکرار فساد چای دبش در موتورسازی
حجازی ادامــه داد: ایــن ارزها با لابی هــای گســترده در اختیار این 
شرکت ها قرار می گیرد و اگر روال به همین شــکل تداوم یابد به زودی 
شاهد بروز تخلفاتی مشابه چای دبش در صنعت موتورسیکلت خواهیم 
بود.وی تصریح کرد: کســانی که این ارزها را می گیرند بسیار مهندسی 
شده جلو می روند و تبلیغات وسیعی هم دارند. در مقابل شرکتی داریم 
که به دلیل تأخیر در دریافت ۱۰۰ هزار دلار ارز بیش از ۷ ماه اســت که 

قطعاتش در گمرک مانده است.
این فعــال صنعتی با بیان اینکه فســاد در حوزه موتورســیکلت بیداد 
می کند، گفت: در حــال حاضر در حد یک لاســتیک تولید می کنیم و 

مابقی تجهیزات و قطعات تولید این محصول وارداتی است.
حجازی اضافه کرد: ۱۵ ســال پیش در بخش موتورسیکلت بیش از ۶۰ 
درصد تولید داخل داشتیم اما هم اکنون تولید موتورسیکلت مونتاژی 
شده است. فساد در سیســتم تخصیص ارز باعث شــده که به این روز 
بیفتیم. برخی کارخانجاتشان تعطیل شــده و برخی به صورت بی رویه 

ارز می گیرند و در قالب ۳۰ قسط موتور می فروشند.
وی تصریح کرد: چرا باید ارزپاشی های بی رویه و بی حساب در صنعت 
موتورسیکلت داشته باشــیم که باعث خروج ارز در کشور و مونتاژ بیش 
از نیاز شــود؟ مصرف واقعی موتورسیکلت در ســال کمتر از ۲۰۰ هزار 
دستگاه است اما با فروش اقســاطی طولانی، مردم برای حفظ سرمایه 

موتور می خرند و موتور از حالت مصرفی بودن خارج شده است.

کل مصرف واقعی ارز موتور 150 تا 200 میلیون دلار است
حجازی ادامه داد: در حال حاضر ســالانه نزدیک بــه یک هزار میلیارد 
دلار ارز به چند نفر در حوزه موتورسیکلت پرداخت می شود در حالی که 
اگر جیره بندی و برنامه ریزی منظم بدون لابی در تخصیص ارز داشته 
باشیم کل مصرف ارز موتورســیکلت بین ۱۵۰ تا ۲۰۰ میلیون دلار در 

سال است.

وی افزود: چه اتفاقی افتاده که ناگهان مصرف ارز ۱۰ برابر شــده و عمق 
ساخت تولید داخل کمتر از ۱۰ درصد شده است؟ نکته این است که به 

بهانه اینکه در داخل مونتاژ می کنند معافیت هایی را نیز می گیرند.

کاهش ۷0 درصدی قیمت موتور با تخصیص درست ارز
رئیس پیشین انجمن موتورســیکلت ایران اضافه کرد: در حال حاضر 
متأســفانه هزینه تولید موتور سیکلت در کشــور بالا رفته و هم اکنون 
میانگین قیمت موتورســیکلت بین ۷۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان است در 
حالی که اگر ارز به درســتی تحویل کارخانه داران شــود قیمت موتور 

سیکلت ۷۰ درصد کاهش می یابد.
وی تاکیــد کرد: دولت بــه شــرکت های کوچک ارز نمی دهــد و این 
شرکت ها در حال خروج از شبکه تولید هســتند و چند شرکتی که ارز 
می گیرند با ۲۰۰ درصد ســود محصولات خود را می فروشــند. سامانه 
فساد بســیار گســترده اســت و به این راحتی ها قابل ردیابی نیست و 

خشک کردن ریشه کار سختی است.

سقف تولید برداشته شد
وزیر جهاد کشــاورزی افزایش تولید بــا هدف صــادرات را حمایت از 
تولیدکننده و اقتصاد کشاورزی دانســت و بر تامین نیاز داخل، تکمیل 
ذخایر راهبردی و حضور در بازارهای جهانی تاکید کرد.نشست شورای 
معاونان در آخرین هفته بهمن ماه با حضور مسؤولان ستادی و مشارکت 
وبیناری ســازمان جهاد کشاورزی اســتان ها به ریاســت وزیر جهاد 
کشاورزی برگزار شــد. محمدعلی نیکبخت، وزیر جهاد کشاورزی پس 
از ارائه گزارش کار معاونان اظهار کرد: تأمین نهاده کشاورزی شامل کود 
فسفات، پتاس و اوره در ســال زراعی ۳-۱۴۰۲ با وجود عدم اختصاص 

یک ریال از اعتبارات، نسبت به سنوات گذشته بی نظیر است.
نیکبخت از صادرات محصولات باغی گفت و افزود: در محصولات باغی، 
سبزی و صیفی صادر کننده هستیم. در محصولات گرمسیری به ویژه 
موز با اجرای برنامه خودکفایی با بخش خصوصی، ۴۵۰-۴۰۰ میلیون 
دلار صرفه جویی ارزی ایجاد می شــود و اولین محصول آن سال ۱۴۰۳ 
به بازار خواهد آمد.وی اصلاح و ارتقای درجه باغات را ضروری دانست و 
اذعان کرد: ۶۰-۵۰ درصد باغات کشور درجه ۳ و ۲ است و برای ارتقای 
بهره وری و کیفی سازی باید به ســمت احداث باغات درجه یک حرکت 
کرد.وزیر جهاد کشــاورزی در خصوص بخش دام و طیور گفت: به روال 
سنتی در ســال های گذشــته جوجه ریزی از ۲۰ بهمن تا پایان اسفند 
کاهش می یافت؛ این یعنی، توقف تولیــد. در دوره فعلی، برنامه تولید 
به نحوی اســت که تولید در دوره یاد شــده حتی بیش از سایر ماه های 
ســال خواهد بود، تولید باید همواره رو به بالا و صادرات محور باشــد و 
بعد از تأمین نیاز داخل و ذخایر، مازاد آن راهــی بازارهای منطقه ای و 

بین المللی شود.
نیکبخت بار دیگر بر تولید صادرات محــور تاکید کرد و افزود: هیچ مانع 
و توقفی در تولید پذیرفته نیست، تولید ســقف ندارد، چون ۱۵ کشور 
همســایه نیازمند محصولات کشــاورزی ایران هســتند و می توان با 

صادرات محصولات کشاورزی برای اقتصاد کشور ارزآوری کرد.
وی توســعه صنایع غذایی را حلقه تکمیل زنجیره ارزش کشــاورزی 
خواند و افــزود: فــرآوری محصولات ارزش افــزوده را در پــی دارد و 
ضمن جلوگیری از ضایعات و اتلاف محصــول، امکان صادرات را فراهم 
می کند.وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر خارج ساختن علم و تحقیق از 
چاردیواری گلخانه ها و مؤسسات گفت: حمایت علمی و فنی از کشاورز، 
کاهش هزینه تولید و کشاورزی بهره ور را به همراه دارد و ضروری است 
از ظرفیت علمی و شــرکت های دانش بنیان برای بهره ور کردن تولید و 
به دنبال آن ســرمایه گذاری در اقتصاد کشاورزی استفاده شود و مراکز 
خدمات کشاورزی نقطه شروع برای ورود مطالعات و تحقیقات به داخل 

مزارع و واحدهای تولیدی است.

بازار

علیرضــا کنگرلــو  تغییــر تعریف ها و 
مبناهای آماری مشکل بحرانی بازار کار در 
ایران را برطرف نمی کند . این نکته ای است 
که عضو هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس 

بدان اشاره دارد .
مرتضی عزتی با اشــاره به آخرین وضعیت 
بازار کار در ایــران تاکید کرد: بهتر اســت 
دولت بــه جای تمرکــز بر بــازار کار و ارائه 
آمارهایــی در خصــوص بهبــود وضعیت 
بیکاری، دربــاره وضعیت تولیــد در ایران 
گزارش دهد تا روشــن شــود حجم تولید 
ناخالص داخلی در ایران همچنان نسبت به 
جمعیت اندک است و سیاست های اجرایی 
در راســتای تقویت بخش مولد و در نتیجه 

ایجاد اشتغال پایدار و مولد نبوده است.
وی با تاکید بر اینکــه وضعیت بازار کار ایران 
امروز بــه مراتب بدتر از ســال ۱۳۹۷، یعنی 
قبل از تشــدید تحریم و وقــوع همه گیری 
کروناســت، گفت: آنچه در بــازار کار ایران 
مشاهده می شود، این اســت که پس از رفع 
محدودیت های کرونایی تا حــدی بازار کار 
ایران بهبود یافت اما ایــن بهبود در حقیقت 
بازگشت کسانی به کار است که پیش از این 
شــاغل بودند اما به دلیــل محدودیت های 
ناشی از کرونا شغل خود را از دست دادند.وی 
گفت: این موضوع هیچ ربطی به سیاست های 
دولتی نــدارد و در حقیقت هر دولتی ســر 
کار بود، با رفع محدودیت هــای کرونایی با 

افزایش اندک اشتغال روبرو می شد .

مشارکت اقتصادی پایین است
عزتی در بخــش دیگری از ســخنانش به 
پایین بودن مشــارکت اقنصــادی در ایران 
نســبت به اســتانداردهای جهانی و حتی 
برخی کشورهای اطراف اشاره کرد و گفت: 
نرخ مشارکت اقتصادی در سال ۱۳۹۷ نیز 

برابر با ۴۱ درصد بــوده و امروز نیز در همین 
محدوده قرار دارد. همین امر نشــان از آن 
دارد که با توجه به افزایش جمعیت شــاغل 
در ایران، طبیعتا ثابت ماندن نرخ مشارکت 
گواه آن اســت که بازار کار بــا افزایش افراد 

شاغل مواجه نشده است.
وی گفت: دولت در حال تغییر تعاریفی است 
که دربردارنده شغل اســت. به عبارت دیگر 

یک روز اعلام می شود زباله گردها استخدام 
می شــوند. روز دیگر دستفروشان در زمره 
شــاغلان قرار می گیرنــد . بر اســاس این 
تعریف رانندگان مسافرکش و دوراه گردها 
و ... همگی شاغل محســوب می شوند و به 
زودی شاهد افزایش شمار شاغلان خواهیم 
بود این در حالی اســت که ایــن افراد قبلا 
هم همین کار را می کردنــد و اطلاق عنوان 

شــاغل به آنها تاثیری در تولیــد ناخالص 
داخلی ندارد.

سیاست های اقتصادی در خدمت 
اشتغال نیست

عزتــی تاکید کــرد: از آمار و ارقــام فاصله 
بگیریم شاید بهتر بتوانیم شرایط اقتصادی 
را تحلیل کنیم. به عبارت دیگر ما در فضای 
کنونی با بحران هــای جدی در بخش تولید 
روبرو هســتیم کافی اســت گزارشــی از 
تولیدکنندگان در هر بخــش تهیه کنید تا 
ببینید با چه مشــکلات ریز و درشتی دست 
و پنجه نرم می کنند . داســتان به همین جا 
ختم نمی شود. حتی در توزیع منابع محدود 
بانکی نیز بخش مولد دســت پایین را دارد و 
در نتیجه سیاست ها در خدمت اشتغال در 
ایران نیست .او شغلی را پایدار توصیف کرد 
که قادر به تامیــن هزینه یک ماه یک خانوار 
باشد و گفت: متاسفانه یافتن چنین شغلی 
در بــازار کار آن هم از ســوی افــراد جدید 
تقریبا غیرممکن اســت .این کارشــناس 
اقتصادی تاکید کــرد: انتظار می رود دولت 
گزارش روشــنی از اشــتغال خالص بدهد، 
یعنی بگوید میــزان خروجی بازار کار یعنی 
بازنشســتگان چقدر بوده و چه تعداد شغل 
جدید به اشــتغال موجود اضافه شده است 
در غیر این صورت اشــتغال فردی به جای 

یک بازنشسته به معنای ایجاد شغل نیست.

رئیس صندوق توسعه ملی خبر داد

سرمایه گذاری ۲۵۰۰ همت در اپراتور هوش مصنوعی
خریدار  رئیس صندوق توســعه ملی از 
ســرمایه گذاری ۲۵۰۰ میلیارد تومانی این 
صندوق در اپراتور هوش مصنوعی در سال 
آینده خبر داد و همچنیــن اعلام کرد: ۳۳ 
درصد از سهام بانک سینا به صندوق توسعه 

ملی بابت بدهی منتقل شده است.
 مهدی غضنفــری در اختتامیــه دهمین 
همایش سالانه اقتصاد مقاومتی »حکمرانی 
ارزی؛ ثبات و رونــق اقتصادی« که در بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایــران برگزار 
شــد، ضمن تشــریح رویکردهای سالانه 
صندوق توسعه ملی اظهار کرد: ۲۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان در اپراتــور هوش مصنوعی 

سرمایه گذاری خواهیم کرد.
وی با اشــاره به تجربیات جهانــی بر ورود 
صندوق توسعه ملی بر حوزه فناوری، گفت: 
این ســرمایه گذاری با همــکاری معاونت 
علمی - فناوری ریاســت جمهوری صورت 
می گیرد و در همین زمینه هم جلســاتی با 

وزارت اقتصاد داشته ایم.
غضنفری با اشــاره به نقش صندوق توسعه 
ملی در بازار ارزی بیان کــرد: صحبت های 
من شــامل ســه بخش می شــود؛ جریان 
نقدی صندوق در ۱۰ ســال گذشته، ایده ها 
و طرح ها بــرای حوزه نفــت و فناوری های 
نوپدید که صندوق هــای جهانی این روزها 
خیلــی ســراغش رفتنــد و مصــرف ارز و 

ارزآوری آنها هم بالاست.

50 تا ۶0 درصد از درآمد نفتی وارد 
صندوق توسعه ملی می شود

وی با اشــاره به منابع و مصــارف صندوق 
توسعه ملی طی ۱۲ سال گذشته بیان کرد: 

۵۰ تا ۶۰ درصد از درآمد نفتی وارد صندوق 
توسعه ملی می شود. از ســال ۱۳۸۹ تا ماه 
دهم ۱۴۰۲ صندوق توسعه ملی ۲۰ میلیارد 
دلار جریان نقــدی را در کشــور مدیریت 
کرده  است و این عدد نســبت به اعداد مورد 
مدیریت بانک مرکزی عدد کوچکی نیست. 
جمع کلی ورودی های ما ۱۶۰ و جمع کلی 
خروجی ها از صندوق از سال ۱۳۸۹ معادل 
۱۳۲ میلیــارد دلار بــوده اســت. مجموع 
رفت و برگشتی های صندوق ۳۰۰ میلیارد 
دلار تراکنش اســت که حدود ۳۰ میلیارد 
دلار تراکنش های ســالانه می شود و تاثیر 
زیادی بــر بــازار ارز دارد؛ از این رو صندوق 
باید سیاســت های خود را با بانک مرکزی 
هماهنگ کند.رئیــس هیات عامل صندوق 
توســعه ملی با اشــاره به حضــور صندوق 
توســعه ملی و برنامه ریزی برای بالادست 
نفت، بیان کرد: دولت با مــا همکاری دارد 
که بدهی های ما از میادیــن نفتی از روش 
سرمایه گذاری به صندوق برگردد. مجلس 
با ماده ۳ برنامه هفتم به صندوق اجازه داده 
به  عنوان نهاد مالی ظاهر شــود و امیدواریم 
عده ای با این موضوع مخالفت نکنند، زیرا در 
این حرکت علم نیست؛ اینکه یک نهاد مالی 
بگوید می خواهد منابعش را به سمتی ببرد 
که جریان ارز به ســمت کشور افزایش پیدا 

کند، مخالفت با آن از سر علم نیست.

می توانیم بدون بنگاه داری یک میلیون 
بشکه به تولید نفت اضافه کنیم

غضنفری با بیان اینکه دنبال این هســتیم 
که برای این نســل و نسل بعد ثروت آفرینی 
کنیم، افزود: می توانیم بــدون بنگاه داری 

یک میلیون بشــکه نفت در روز بــه تولید 
فعلی اضافــه کنیم کــه برای ایــن کار در 
مجموع در پنج ســال باید ۳۵ میلیون دلار 
سرمایه گذاری کنیم و نزدیک به ۲۲ میلیارد 
دلار در دو ســال اول باید ســرمایه گذاری 
شود. در پایان پنج ســال، ۵۱ میلیارد دلار 
جریان نقدی رفــت و برگشــتی خواهیم 
داشت.وی با اشــاره به فناوری های نوپدید 
بیان کرد: همانند صندوق توســعه ملی در 
ایران، صندوق های ثــروت در جهان وجود 
دارد که به دلیل پتانســیل بالا و بازگشــت 
مناســب ســرمایه، ســرمایه گذاری های 
زیادی در حوزه هــوش مصنوعی کرده اند. 
صندوق هــای ثروت در جهــان منابع خود 
را از املاک و مســتغلات به سمت فناوری 
برده اند؛ بــرای مثال صندوق ثــروت نروژ 
۱۳۸ میلیــارد دلار در حــوزه فنــاوری و 
هوش مصنوعی سرمایه گذاری کرده است. 
صندوق توسعه ملی کشــور ما هم نباید از 
این روند جا بماند. البته تاکید می کنم که بنا 
نداریم بنگاه داری کنیم و به عنوان نهاد ملی 

باقی می مانیم.

اختصاص ۶0 تا ۷0 درصد سبد
 تامین مالی صندوق به حوزه نفت، گاز 

و پتروشیمی
رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی با 
اشاره به حوزه های هدف تامین مالی طرح ها 
توسط صندوق توســعه ملی )ISP( گفت: 
۶۰ تا ۷۰ درصد از سبد تامین مالی به حوزه 
نفت، گاز و پتروشــیمی، ۲۰ درصد به حوزه 
معدن شــامل زنجیره های معدنی و فلزات 
اساسی و ۱۰ تا ۲۰ درصد به حوزه های دیگر 
از جمله صنایع صادرات محــور و صنایع با 

تکنولوژی بالا اختصاص می یابد.
غضنفری بیان کرد: در این ســال ها، ۱۴۰۱ 
شــروع ســرمایه گذاری صندوق، ۱۴۰۲ 
ورود صندوق به حوزه بالادســت نفت بوده 
و ۱۴۰۳ شروع ســرمایه گذاری صندوق در 
حوزه فناوری های نوپدید و هوش مصنوعی 
خواهد بود. آقای دهقانــی فیروزآبادی در 
معاونــت علم و فناوری ریاســت جمهوری 
به ما گفتند مبلغ لازم برای سرمایه گذاری 
 پنج هزار میلیارد تومان اســت؛ ما هم وعده 
دادیــم ۲.۵ هزار میلیارد تومــان در اپراتور 
هــوش مصنوعی کشــور ســرمایه گذاری 
می کنیم. در واقع در جلســه ای که با آقایان 
خاندوزی و سبحانیان داشــتیم، ۲.۵ هزار 
میلیارد تومان بخشــش مالیاتی برای ما در 
نظر گرفتنــد که ما هــم آن را اپراتور هوش 

مصنوعی اختصاص دادیم.
رئیس هیــات عامل صندوق توســعه ملی 
تاکید می کنم که برنامه برای ورود به حوزه 
فناوری هــای نوپدید بنگاه داری نیســت و 
قصد ســرمایه گذاری داریم. نه اینکه برخی 
می گویند صنــدوق باید فقــط وام بدهد و 

اگر هــم وام را پس ندادند، ســکوت کند یه 
نباید در این حوزه ها ســرمایه گذاری کند. 
در حالی که اساســنامه صندوق این اجازه 
را به مــا می دهد تــا در حوزه هــای جدید 

سرمایه گذاری انجام دهیم.

انتقال 33 درصد سهام از بانک سینا 
به صندوق بابت بدهی

غضنفری با اشــاره به وام دهــی صندوق به 
حوزه های بی ارتباط تاکید کرد: در سال های 
گذشــته صندوق به مجموعه آرد ســفید 
اکبری در حــوزه آســیابانی وام ارزی داده 
اســت که این مجموعه نتوانسته وام را پس 
دهد. برای جبران آن ۳۳ درصد سهام بانک 
ســینا به صندوق تعلق گرفت و حالا عده ای 
نسبت به این موضوع انتقاد دارند. ما هم باید 
تصمیم بگیریم که به آرد ســفید اکبری وام 
دهیم یا به هوش مصنوعی و اساســنامه هم 
این اجازه را داده که وارد مســیرهای جدید 
شــویم و در این برهــه نباید غفلــت کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: اثر صندوق توســعه 
ملی بر تراکنش های ارزی کشــور این است 
که ۴۰ درصد از تولید حاصــل از نفت وگاز 
به صنــدوق توســعه ملی برمی گــردد و به 
پروژه هــای توســعه ای کشــور اختصاص 
می یابــد. بازگشــت منابع تســهیلاتی و 
ســرمایه گذاری صنــدوق در  پروژه هــای 
توسعه ای، سرمایه گذاری در میادین جدید 
و مشترک نفت و گاز کشور در پنج سال آتی، 
ســرمایه گذاری در فناوری هــای نوپدید و 
هوش مصنوعی از دیگر برنامه های صندوق 
اســت که در نهایت به جذب سرمایه گذاری 

خارجی منجر خواهد شد.

گارانتی

عضو اتاق ایران گفت: با چالش هایی که در مسیر صدور 
و تمدید کارت های بازرگانی وجــود دارد، پیش بینی 
می شود کارت های بازرگانی اجاره ای زیادی صادر شود 

که حیثیت بازرگانی کشور را از بین ببرد.
 صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی ایران در نشست 
شورای رؤســای اتاق های سراسر کشــور اظهار کرد: 
رکن اصلی اتــاق، اعضای هیأت نمایندگان هســتند، 
بنابراین انتظار می رود برای اجرایی شــدن برنامه های 
اتاق، همگی در کنار یکدیگر تلاش کنیم تا چالش های 
پیش روی بخش خصوصی را برطرف کنیم. برای بهتر 

اجرا شــدن برنامه های اتاق ها باید منسجم و 
هماهنگ حرکت کنیم و همه اتاق ها، همراه 

باشند.
حســن زاده بــا اشــاره بــه جلســه اخیر 
هیأت رئیســه اتاق ایران بــا رئیس مجلس 
گفت: در این نشست مقرر شــد نمایندگان 
هر دو طرف در ارتباط مؤثر و مســتمر باشند 

و از این طریق مشــکلات و راهکارهای پیشــنهادی 
موردنظر بخش خصوصی به موقع به گوش نمایندگان 
مجلس برســد.وی افزود: همچنین در حال پی گیری 

چالش های مرتبط با حــوزه بانک مرکزی، 
وزارت اقتصاد و … هســتیم و انتظار داریم 
که همه اعضــای هیأت نماینــدگان همراه 
باشــند و کمک کنند تا اهداف و برنامه های 
تعریف شده، محقق شــود.در ادامه ساسان 
شاه ویسی، دبیرکل اتاق ایران گفت: در حال 
تدوین و تنظیم کتابی در اتاق ایران شــامل 
نکات و نقطه نظرات رهبری دربــاره بخش خصوصی 
و جایــگاه آن در اقتصاد هســتیم. این کتاب نقشــه 
راهی اســت که می توان در ســطح روابط بین دولت و 

بخش خصوصــی از آن بهره بــرداری کرد.همچنین 
محمدصادق حمیدیــان، رئیس اتاق شــیراز در این 
نشست تصریح کرد: به نظر می رسد تولید و اقتصاد در 
بودجه ۱۴۰۳ مورد هجمه جدی قرار گرفته است و باید 
برای حل این مسائل، راهکار پیدا کنیم.وی به وضعیت 
کارت بازرگانــی و چالش هایی که در مســیر صدور و 
تمدید آنها وجود دارد اشاره و تأکید کرد: بنا بر رویه ای 
که در پیش گرفته شــده، پیش بینی می شــود شاهد 
صدور کارت های بازرگانی اجاره ای زیادی باشــیم که 

حیثیت بازرگانی کشور را تحت تأثیر قرار می دهد.

هشدار نسبت به صدور کارت های بازرگانی اجاره ای
اتاق
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وژه هزار و یک شهر تا ۲ سال آینده در پایتخت افتتاح فازهای جدید پر

ترسالی ایران کجا رفت

آسمان همان است، چرا امسال نبارید؟
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 شکاف عمیق میان نهادهای علمی
 با نهادهای اجرایی

دکتر هادی خانیکی متاســفانه در جوامع در حال گــذار و جوامعی 
نظیر ایران یکی از مسائل مهم، فاصله ها و شــکاف هایی است که میان 
نهادهای رســانه ای و نهادهای علمی و مدنی با نهادهای اجرایی وجود 
دارد. باید بین این گزاره ها، مسائل مشــترک را تعریف کرد تا آن ها بین 
حلقه ها و حوزه های مشترک ابتدا به فهم مسئله و سپس به راه حل های 

مسائل برسند.
»مسئولیت اجتماعی علم«، یکی از مولفه های مهم است که اثربخشی 
و کارآمدی آن بــر روش های تخصصی بخش هــای مختلف تاثیرگذار 
اســت. به عبارت دیگر می شــود آن را به شــکل وجهی برای بالا بردن 

تاثیرگذاری در جامعه درنظر گرفت.
۱( وجه نخســت، خود علم اســت که در حوزه های مختلف اعم از علوم 
انســانی و اجتماعی دانش گرفته تا علوم تجربی و محض همواره مطرح 
بوده اســت. در واقع علم مقوله ای است که پیشــران توسعه است و به 

جوامع برای غلبه بر مشکلاتشان کمک می کند.
۲( جنبه دوم یا وجه دوم، کاربرد اخلاقی علم اســت. بــه این معنا که 
در حقیقت علم هــم به اعتبار صفــات ذاتی و کاربردی خــود و هم به 
اعتبار حاملانش که دانشــمندان و اندیشمندان هســتند، می تواند در 
اخلاقی کردن جامعه نقش داشته باشد. منظور از اخلاقی کردن جامعه 
این است که جامعه ای که مبنای مناســبات، روابط و نقش هایش را بر 
علم استوار می کند به طور طبیعی اخلاقی تر است و مبتنی بر اطلاعات، 

دانش و تحلیل و تبیین و نظر داده، کنش می ورزد.
۳( وجه ســوم آن هم که در اینجا مطرح است، مسئولیت اجتماعی علم 
اســت. منظور از »مسئولیت اجتماعی« این اســت که علم به بالابردن 
و ارتقای میزان انتظام اجتماعی هم در ســطح کنشــگری فردی و هم 
در ســطح کنشــگری جمعی کمک کند. من به اعتبار حوزه تخصصی 
خودم و اینکه حوزه کاری ام در دانشــگاه، بیشتر حوزه ارتباطات است، 
به موضوع نســبت میان ارتباطات و اخلاق حرفــه ای و اخلاق نهادی 
علاقه مندم. معتقدم وقتی در ارتباطات از مسئولیت اجتماعی صحبت 

می کنیم، بیشتر ذهنمان معطوف اخلاق رسانه ای می شود.
طبیعتاً مســئله بایدها و نبایدها و هنجارها و ارزش هایی که در محیط 
رسانه و توسط رسانه ها باید مورد توجه قرار بگیرند، بیشتر مدنظر قرار 
می گیرند، اما حرف من این اســت که مسئله اخلاق رســانه ای، فراتر 
از این ســطح اســت، چراکه اخلاق یک مفهوم مجرد و انتزاعی نیست 
و مفهومی کاربردی اســت و به دلیــل همین کاربردی بــودن، التزام 
اجتماعی آن بیشتر نمایان می شود. در واقع بیشتر از آنکه اخلاق در پی 
اخلاق ارتباطی در حوزه فلســفه اخلاقیات مطرح شود در حوزه اخلاق 

یا »اتیک« مطرح است.
اینجاســت که بخش نهادها اعم از نهادهای حرفه ای، نهادهای علمی و 
تخصصی به میان آمده و فراتر از انتظار از کنشگران منتقد یعنی اخلاق 
فردی ســازمانی باید به موضوع پرداخت و عوامل ساختاری و حرفه ای 
را شــناخت. در واقع بحث اصلی که به آن می پردازم آن است که دایره 
اخلاق حرفه وســیع تر و بزرگ تر از مســئولیت های فردی و حرفه ای 
اســت و بیشتر به ســمت چهارچوب های اخلاق شناســانه در سطوح 
نهادی اعم از نهادهای مدنی، ملی و بین المللی ســوق پیدا کرده است. 
به این اعتبار که برای پاسخ گفتن به التزام اجتماعی، می بایست فضای 
متکثر و متنوع انســانی را اعم از ارتباطات شفاهی، ارتباطات مکتوب و 
روزنامه ها و نشــریات گرفته تا ارتباطات مجــازی و... را ایجاد کرد و به 

آن ها پرداخت.
در واقع هسته مرکزی اخلاق رســانه ای از تمرکز بر کنشگران مستقل 
به تمرکز بــر نهادهــا از جمله نهادهــای علمی و مدنــی و حرفه ای و 
دولت ها و نهادهای بین المللی رســیده اســت. بــرای کاربردی کردن 
این محتوای علمی هم باید فضای گفت وگویــی بین نهادهای علمی، 
حرفه ای، نهادهای رسانه ای و حتی نهادهای رســمی و مدنی را ایجاد 
کرد تا فاصله ها کم شود. هر اندازه گفت وگو بیشتر صورت گیرد، دانش 
تولیدشده در محیط های علمی می تواند جنبه های کاربردی بیشتری 
پیدا کند. متاســفانه در جوامع در حال گذار و جوامعی نظیر ایران یکی 
از مسائل مهم، فاصله ها و شکاف هایی است که میان نهادهای رسانه ای 
و نهادهای علمی و مدنی با نهادهای اجرایی وجــود دارد. باید بین این 
گزاره ها، مسائل مشترک را تعریف کرد تا آن ها بین حلقه ها و حوزه های 

مشترک ابتدا به فهم مسئله و سپس به راه حل های مسائل برسند.

سردار کمالی مطرح کرد
 مشوق های سربازی برای مهارت دیده های

 قبل از خدمت
ســردار کمالی گفت: جوانان اگر قبل از خدمت مهارت کســب کنند، 

مشوق هایی نظیر کسری یک ماهه خدمت می توانند دریافت کنند.

ســردار کمالی مشــاور عالی فرمانده قرارگاه مرکــزی مهارت آموزی 
کارکنان وظیفه نیرو های مســلح در یک برنامه تلویزیونی اظهار کرد: 
نگاه و رویکرد جدیدی در نیرو های مســلح برای ســربازی اســت و بنا 
هست که به پاس خدمات جوانان، نیرو های مسلح نیز خدمات متقابلی 

به جوانان ارائه دهند.
وی در پاسخ به ســوال مجری در مورد امریه ســربازی گفت: واگذاری 
ســرباز به دســتگاه های دولتی یا همان امریه از منظر مهارت آموزی و 
اشــتغال قابل بررســی اســت به عبارتی نوعی برنامه ریزی مهارتی و 
اشتغال اســت برای مثال گروهی از جوانانی که به عنوان اعضای اصلی 
شرکت های دانش بنیان فعالیت دارند می توانند دوران خدمتی خود را 

نیز در همان شرکت سپری کنند.
ســردار کمالی بیان کرد: نزدیک ۹۸ درصد جوانانی که در شرکت های 
دانش بنیــان خدمت وظیفه عمومــی خود را ســپری کرده اند، طبق 
گفته معاون علمی ریاســت جمهوری بعد از انجام ســربازی در کشور 
به فعالیــت خود ادامه داده اند.مشــاور عالی فرمانده قــرارگاه مرکزی 
مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیرو های مســلح افزود: جوانان اگر قبل 
از خدمت مهارت کسب کنند، مشوق هایی نظیر کسری ۱ ماهه خدمت 
می توانند دریافت کنند. همچنین مشــوق های دیگری مبنی بر ۱ ماه 
مرخصی تشویقی، بخشــش اضافه خدمت و … در نظر گرفته شده که 

جوانان به واسطه مهارت کسب شده می توانند از آن استفاده کنند.
ســردار کمالی بیان کرد: اولین دوره مســابقه مهارتی سربازان وظیفه 
امسال در ۴ مرحله شهرستان، استان، ســازمان و کشوری برگزار شد؛ 
۱۶۵ نفر برگزیده راه یافته به مرحله کشــوری می توانند از مشوق هایی 
نظیر اولویت اســتخدام در نیرو های مســلح، جمعیت هلال احمر، وام 
۱۵۰ میلیون تومانی اشــتغالزایی و … اســتفاده کنند و برنامه ریزی 

برای برگزاری این مسابقه در سال آینده داریم.

یادداشت

دیوار
رئیس مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشــت با 
تاکید بــر ممنوعیت تبلیغ دخانیــات، در عین حال از 
نامه نگاری با ســازمان صدا و ســمیا، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی و دستگاه های مربوطه جهت جلوگیری 

از تبلیغ سیگار در شبکه نمایش خانگی خبر داد.
دکتر جعفر جندقی، با بیان اینکه مصرف هر شــکلی از 
ســیگار و دخانیات برای بدن مضر است، گفت: اگرچه 
مصرف دخانیات برای ســلامتی خطرناک اســت اما 
مصرف کنندگان دخانیات در کشــور حضور دارند.  با 
توجه به اینکه دخانیات در کشــور مصرف می شــود، 
بخــش خصوصی و دولتــی در زمینه تولیــد و پخش 

دخانیات فعالیت می کنند.
وی با بیان اینکه تمام  عرضه کننــدگان دخانیات باید 

براســاس » قانون جامع کنترل دخانیات« 
فعالیت کنند، خاطرنشان کرد: هرگونه تبلیغ 
برای مصرف دخانیات ممنوع است؛ حتی اگر 
روی پاکت سیگار باشد. کمیته ای در ارتباط 
با دخانیات تشــکیل شــده که در ارتباط با  
مسائل مختلف مانند تصاویر روی پاکت های 
ســیگار تصمیم می گیرد. وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشــکی از طریق »ســتاد کشوری 
کنترل دخانیات« نســبت به کنترل مصرف دخانیات 

اقدام و اجرای مصوبات را پیگیری می کند.  
رئیس مرکز ســلامت محیط و کار وزارت بهداشــت 
درباره ممنوعیــت تبلیغ  مصرف دخانیــات افزود: هر 
مولفه ای مانند تابلو بر اساس ابعاد دلخواه توزیع کننده، 

اســتفاده از نور و روشــنایی در باکس های 
سیگار و اســتفاده از  ابزارهایی مانند  قلیان 
در ویترین فروشــگاه ها، حکــم تبلیغ برای 
مصرف دخانیات به حساب می آیند و وزارت 
بهداشــت با تمام این موارد مخالف اســت. 
وزارت بهداشــت بــا اســتفاده از اهرم های 
نظارتی خود با هرگونــه تبلیغ برای مصرف 

سیگار و دخانیات برخورد می کند.
وی ادامــه داد: برخی افــراد موضوع فروش ســیگار 
در فروشــگاه های زنجیــره ای را  پیگیــری می کنند؛ 
اما وزارت بهداشــت با فــروش دخانیات و ســیگار در 
فروشــگاه های زنجیره ای مخالفت می کنــد. اگر در 
مراکز عرضه و فــروش مواد غذایی، با فروش ســیگار 

مواجه شویم با این موضوع برخورد می کنیم.  
وی با بیان اینکه ســریال های نمایش خانگی نســبت 
به تبلیــغ دخانیــات اقــدام می کنند، اظهــار کرد: 
خانواده ها نســبت بــه این موضــوع انتقاداتــی وارد 
کرده اند و در ارتباط با این موضوع با وزارت بهداشــت 
تماس گرفته اند.  جندقی ادامــه داد: موضوع تبلیغات 
دخانیات در سریال های نمایش خانگی در کانون توجه 
وزارت بهداشــت قرار گرفته و به این موضوع رسیدگی 
کرده ایم. در وزارت بهداشت نامه ای خطاب به روسای 
سازمان صدا و ســمیا، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و دســتگاه های اجرایی نوشــته ایم که با اســتفاده از 
اهرم هــای نظارتی خود از تبلیغ ســیگار در شــبکه 

نمایش خانگی جلوگیری کنند.

سلامت

امیرحسین غلام زاده  باوجود بارش های 
نسبتا مســتمر در بهمن ماه امسال، آسمان 
کشور در بیشتر ایام سال خشک بود و نگاه ها 
برای یافتــن باران و برف از آســمان گرفته 
نشد. این ســوال مطرح است که چه روندی 
بر اکوسیستم ایران گذشته که حتی برخی 
می گویند؛ آسمان بخل کرده اما باید گفت 
آسمان ایران همان اســت، علت را باید در 
رفتارهای فردی و جمعی خود و تصمیمات 

شهری و کشوری جویا شد.
دیگــر تردیدی نیســت که همه مــردم از 
تغییرات محســوس آب و هوایی در کشور 
آگاه شده اند چرا که وجود گرما در زمستان 
و یا طولانی شدن سرما تا اواخر فصل بهار و 
اوایل تابستان چیزی است که همه ایرانیان 
با آن ســرو کار دارند. این که هوایی با دمای 
تقریبا ۳۰ درجه در فصل زمستان در کشور 
ثبت شود چیزی است که با وجود دلچسب 
بودن آن، حامل مسایل و مشکلات متعددی 
است که اگر هر چه سریع تر برای آن اقدامی 
نشود، شــاید دیگر نتوان چرخه طبیعت را 
به وضعیت نرمــال آن بازگرداند و یا حداقل 

نزدیک کرد.
از نیمه دوم بهمن ماه است که وضعیت هوا 
کمی به آنچه که باید در زمســتان باشــد، 
نزدیک شــده و با وجود بارش هــای کم و 
بیش مناســب در برخی از مناطق این نوید 
را می دهد که احتمالا خشکســالی در ایران 
تمام شده و آنچه که از تریبون های مختلف 
مبنی بــر بحــران آب در ســال آینده خبر 

می دهند، در حد شایعه و بدبینی است.
اما بایــد گفت خوشــبختانه یا متاســفانه 
واقعیــت همان چیزی اســت کــه همه ما 
علاقه ای به شنیدن آن نداریم. خشکسالی 
ســایه گســترده ای بر کشــور داشــته و 
نشانه های آن در همه جا به چشم می خورد. 
این که از ۶۰۹ دشت کشــور بیش از ۴۰۰ 
دشت یعنی بیش از ۶۵ درصد با فرونشست 
و فروچاله روبرو هســتند و منابع آبی کشور 
به شــدت بحرانی اســت، مخازن سدهای 
کشــورمان در برخی از مناطق مانند ســد 
اکباتان در اســتان همدان در تابستان سال 
۱۴۰۲ خالی شــده و از مدار خارج می شود 
و ... همه نشــان از این دارد که وضعیت آب 

و هوایی کشورمان حال و روز خوبی ندارد.
باید گفت حتــی در همین زمســتان که تا 
حدی بارندگی داشــته و چون دیگر خبری 
از گرمای طاقت فرسای تابستانی و تشنگی 
انســان ها و طبیعت نیست، برخی به اشتباه 
گمان کردند که خطر خشکســالی از کشور 

رفع شــده اســت. این در حالی  اســت که 
خوشــحالی بابت وضعیت بارندگی کنونی 

چندان به جا و مناسب نیست.
طبق آمــار به دســت آمــده از ســازمان 
هواشناسی کشور، از ابتدای سال آبی )اول 
مهر تا پایان شهریور ســال بعد( تاکنون در 
کل کشــور به صورت میانگیــن تنها ۶۰.۹ 
میلی متر بارندگی ثبت شده است. این آمار 
در قیاس با میزان بارش در ســال گذشــته 
یعنــی ۱۴۰۱ و در این بــازه زمانی ۱۰۳.۲ 
میلی متر بــود، بنابراین بارش های ســال 
جاری ۴۱ درصد کمتر از سال گذشته است.

بارش های سال جاری 41 درصد کمتر 
از سال گذشته است

اگرچه بارندگی هــای اواخر بهمن هم که به 
نسبت مســاعد و قابل توجه بود باید به این 
آمار اضافه شود اما باید توجه داشت که این 
میزان از بارندگی در قیاس با برداشت آب از 
منابع آبی نه تنها مناسب نیست، بلکه بسیار 
ناگوار است.به اســتناد آمار، در ایران هر نفر 
به طور میانگین ۳۰۰ لیتر آب در شبانه روز 
مصرف می کند، که این رقم مصرف آب، در 
برخی از کلان شــهرها مانند تهران به بیش 
از این مقدار می رسد. مصرف نهان آب نیز به 
ازای هر نفر چیزی حدود ۶ هزار لیتر اســت 
که بیشــترین حجم مصرفی آن مربوط به 

حمام می شود.
با مقابله قرار دادن این حجــم از بارندگی، 
مصرف ســرانه آب به ازای هــر نفر و مخزن 

کل ســدهای کشــور، وضعیت به شیوه ای 
دیگــر خودنمایــی می کند که بســیار هم 
حیرت انگیز اســت. ظرفیت کل ســدهای 
کشــور ۵۰ میلیــارد و ۵۰۰ میلیــون 
مترمکعب آب اســت که حجــم عمده آب 
مورد نیــاز کشــور از طریق آن هــا تامین 

می شود.
اگر جمعیت ایــران در ســال ۱۴۰۱ را که 
برابر بــا ۸۴ میلیون و ۵۵ هزار نفر اســت، با 
میانگیــن مصرف روزانــه آب، قیاس کنیم 
درخواهیــم یافت که بیــش از ۲۵ میلیارد 
و ۲۱۶ هزار و ۵۰۰ لیتــر، یعنی نصف حجم 
مخزن سدها، در صورتی  که کاملا پر باشند، 
به ازای جمعیت ایران آب مصرف می شود. 
البته باید در نظر داشــت که تقریبا از سال 
آبی ۹۹-۱۳۹۸ ایــن اتفاق رخ نداده و حتی 
فروردین امســال بــه طور میانگیــن تنها 
۵۱ درصد از حجم مخازن ســدهای کشور 

آبگیری شده بود.
موضوع بعــدی این که در این محاســبات 
آب مورد نیاز صنایــع بزرگ و آب بری مانند 
فــولاد و ذوب آهن- که بیشــترین مصرف 
را دارند- و بســیاری از صنایع دیگر و حتی 
بخش کشــاورزی در این محاسبات لحاظ 

نشده است.
چنین چیزی بدین معنی اســت که اگر بنا 
باشــد تا همه آب مورد نیاز کشــور تنها از 
سدها تامین شود، تحت هیچ شرایطی این 
میزان از آب پاســخگوی نیاز کشور نخواهد 
بود و چــاره کار تنها در اســتفاده مفرط از 

آب های زیرزمینی، افت دشت های کشور و 
پدیده ای به نام فرونشســت و فروچاله و در 
نهایت خشکسالی سرسام آور است. از سوی 
دیگر و از آن جا که با توجه به فرونشست های 
عمده دیگر قدرت بازیابی و احیای بسیاری 
از منابع آب زیرزمینی وجود ندارد، بنابراین 
اگــر بارش ها به صورت شــبانه روزی ادامه 
داشــته باشــند بازهم، تاثیــر چندانی در 

کاهش مشکلات ناشی از خشکسالی ندارد.
با آغاز سال آبی پیش بینی های متعددی از 
وجود پاییز پربارش در ایران خبر می دادند. 
اما هرچه به پایان این فصل نزدیک شــدیم، 
نه تنهــا خبــری از بارندگی نبــود، بلکه از 
میانگین بلند مدت بارندگی ها در کشور هم 

کاسته شد.
به عنوان مثال میانگیــن بارندگی در پاییز 
امســال تقریبا برابر بــا ۳۵ میلیمتر بود که 
این میــزان در قیاس با یک ســال قبل که 
۴۷.۲ میلیمتر بود، ۶ درصد کاهش داشــته 
اســت. این میزان بارندگی حتی در قیاس با 
زمستان ســال قبل که با بارش برف همراه 
بود، کاهش نشان می دهد. اما به راستی چه 
اتفاقی در طبیعت ایران رخ داده که آسمان 
این کشــور دیگر به مانند دو یاسه دهه قبل 

خوان نعمت را بر مردم نمی گستراند؟
برای پاســخ به این پرســش نیاز است تا به 
دســتکاری هایی که مــا در طبیعت انجام 
دادیم نگاهی کنیم. برای مثال صنعت ســد 
سازی اگرچه موجب رونق اقتصادی و رفاه 
می شــود، اما باید دقت داشت که این رونق 

به دلیل آن که کل اکوسیستم طبیعت را بر 
می زند، بعد از گذشــت دو یا سه دهه بسیار 

بدتر از قبل تاسیس سد می شود.
یعنی شــاید در ابتدای تاســیس سد، آب 
فراوانی در اختیار صنایع، بخش کشاورزی 
و خانگی قــرار گرفته و موجب گســترش 
روزافــزون این بخش هــا بشــود، اما این 
گســترش بعد از مدتــی به دلیل پیشــی 
گرفتن نیازهــا از منابع آبی بــا رکود و بعد 
هم با پســرفت مواجه می شــود. این دقیقا 
همان چیزی اســت که ما اکنون در رابطه با 
ســد کرج، لتیان، لار، اکباتان، و ... در چند 
ســال اخیر با آن روبرو بودیم. به گونه ای که 
حتی سد اکباتان تابســتان امسال به دلیل 
خشکسالی بی ســابقه کاملا از مدار خارج 

شد.
زمانی که جریان آبی که در میلیون ها سال 
اکوسیستم یک منطقه را که موجب جذب 
رطوبت، باران و برف می شــد، شــکل داده 
بود در کمتر از دو یا ســه دهه از بین می رود، 
دیگر منبعی برای تغذیــه ابرها و در نتیجه 

بارندگی و ترسالی وجود ندارد.
وقتی جریان آبــی که در میلیون ها ســال 
اکوسیستم یک منطقه را که موجب جذب 
رطوبت، باران و برف می شــد، شــکل داده 
بــود در کمتر از ســه دهه از بیــن می رود، 
دیگر منبعی برای تغذیــه ابرها و بارندگی و 

ترسالی وجود ندارد
همیــن وضعیــت در رابطه بــا صنایع هم 
صادق اســت. زمانی که بیشــترین تعداد 
کارخانه هــای تولیــد فــولاد و ذوب آهن 
در خشــک ترین مناطــق ایران بــه بهانه 
اشتغال زایی مستقر می شوند و یا به همین 
بهانه کوه هایی که خود عامل جذب رطوبت 
هســتند با معــدن کاوی از بیــن می روند، 
کشاورزی غیر مدرن و بدون توجه به اقلیم 
کشــور با حداکثر توان محصــولات آب بر 
را کشــت می کند، جنگل ها بــه بهانه های 
مختلف از بیــن می رونــد و از همه مهم تر 
فرهنگ استفاده درست از آب وجود نداشته 
و مدیریــت هم نمی شــود، نتیجــه همان 
نباریدن آسمان است.آسمان همان آسمان 
است و اگر قرار است، به مانند گذشته نعمت 
را بر ما ارزانی دارد باید از دستکاری بیش از 
حد در طبیعت خــودداری کرد، جنگل ها و 
تالاب های از بین رفتــه را احیا کرد، صنایع 
را مجدد جایابی مناسب با مدیریت درست 
کرد و فرهنگ مصــرف و مدیریــت آب از 
مــدارس و نظام آموزشــی وارد سیســتم 

فرهنگی ما شود.

خریدار  مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری 
و مشارکت های مردمی شهرداری تهران از 
افتتاح فازهای جدید پروژه هزار و یک شهر 

تا ۲ سال آینده خبر داد.
نویــد خاصه بــاف، مدیرعامــل ســازمان 
ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
شــهرداری تهران اظهار داشت: در گذشته 
درآمد شهرداری از عوارض، تراکم فروشی 
و موضوعاتــی از این قبیل تأمین می شــد 
ولی اکنــون شــرایط متفاوت شــده و بر 
اساس ســازوکارهای مشــخص، سازمان 
سرمایه گذاری شهرداری تهران می تواند از 
ظرفیت بخش خصوصــی در جهت تأمین 
درآمدها اقدام کنــد. در واقع راه اندازی این 
سازمان از حدود ۲۰ سال پیش بررسی شد 
و علیرغم تشکیل آن، طی سال های گذشته 

با فراز و فرودهای مختلف همراه بوده است.
وی افــزود: ســازمان ســرمایه گذاری و 
مشــارکت های مردمی شــهرداری تهران 
اهرم درآمدزایی برای شــهر بوده و در واقع 
این سازمان با برنامه هایی که در دستور کار 
داریم، قطب درآمدزایی شــهرداری خواهد 

شد.
خاصه باف با اشاره به اینکه اگر این سازمان 

به جایگاه اصلــی خود بازگــردد می تواند 
حتی کل بودجه شــهرداری تهران را تأمین 
کند، گفت: در حال حاضر، ســال جاری این 
ســازمان ۵ درصد بودجه ای را که تصویب 
شده اســت تأمین کرده و در واقع ۵ درصد 
از حدود ۸۰ همت ســال جــاری را تأمین 

کردیم.
مدیرعامــل ســازمان ســرمایه گذاری و 
مشارکت های مردمی شــهرداری تهران با 
اشاره به اینکه امسال حدود ۳,۰۰۰ میلیارد 
تومان توســط ایــن ســازمان درآمدزایی 
حاصل شده است در حالی که سال گذشته 
هیچ درآمدی در این ســازمان محقق نشد، 
گفت: در حال حاضــر قراردادهای خوبی با 
بخش خصوصی بســته شــده و در جهت 

تحقق پروژه ها پیش رفته ایم.
خاصه باف بــا بیــان اینکه متأســفانه در 
دوره هــای گذشــته برخــی از پروژه هــا 
بلاتکلیــف مانده و به نوعی قفل شــده بود، 
گفت: ما این موضوعات را آســیب شناسی 
کردیم و مشخص شــد که عوامل مختلفی 
سبب بروز این مساله شــده که شامل عدم 
اهلیت ســنجی ســرمایه گذار و شــریک، 
مشــکلات تورمی و عمل نکردن به تعهدات 

در دوره های قبــل در قبال بخش خصوصی 
شده است.

وی با بیان اینکه ۴۳ پروژه بلاتکلیف وجود 
داشــته که ۱۷ مورد آن حــل و مذاکرات 
صــورت گرفته اســت، گفــت: کل بودجه 
شــهرداری را می توان ســالانه از سازمان 
ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
تأمین کرد ولی متأسفانه به دلیل مشکلاتی 
که قبلًا وجود داشته این موضوع پیش از این 
به قهقرا رفته و اکنون اقدامات خوبی توسط 

شهرداری تهران انجام گرفته است.
خاصه باف با اعــلام اینکه ارزش دارایی های 
شهرداری در پروژه های مشــارکتی ۱۵۰ 
همــت و حــدوداً ارزش دارایی های بخش 
خصوصــی هــم ۱۵۰ همــت و مجموعاً از 
۳۰۰ همت اســت گفت: اکثــر پروژه های 
مشــارکتی پروژه هــای بــزرگ و مگامال 
اســت و نمی توان گفت که مثلًا دو تا ســه 
ماه دیگر نهایی خواهد شــد ولی بسیاری از 
پروژه ها مشکلات حقوقی آن برطرف شده 
و به سرانجام رسیده اســت و انشاالله از سال 

آینده افتتاحیه هایی خواهیم داشت.
مدیرعامــل ســازمان ســرمایه گذاری و 
مشــارکت های مردمی شــهرداری تهران 

به پروژه پاساژ سعدی اشــاره کرد و گفت: 
۷۰ درصد این پروژه برای شــریک اســت 
و توافقات با ســرمایه گذار و شــریک انجام 
گرفته و مشــکلات آن رفع شــده اســت 
همچنین پروژه صادقیه سال آینده محقق 
خواهد شد دعواهای حقوقی پروژه مگامال 

هم در حال برطرف شدن است.
وی درباره ســرانجام پروژه هزار و یک شهر 
خاطرنشان کرد: مشــکلات این پروژه هم 

برطرف شده و توافق نامه ای با شریک انجام 
و ساخت شهربازی از ســر گرفته می شود و 
طی ۲ سال آینده دو فاز از شهربازی افتتاح 

خواهد شد.
خاصه بــاف تصریح کرد: پــروژه هزار و یک 
شــهر بزرگتریــن و پیچیده تریــن پروژه 
کنونی شــهرداری تهران محسوب می شود 
کــه خبرهای خوبــی در ایــن زمینه برای 

شهروندان خواهیم داشت.

انتقاد از تبلیغ دخانیات در شبکه نمایش خانگی 
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پیام تسلیت وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی
مرحوم دولتمند دوستدار شاعران ایران بود

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی همزمان با درگذشــت مرحوم دولتمند 
خالف خواننده شــهیر موســیقی کشور تاجیکســتان پیام تسلیتی را 

منتشر کرد.
به نقل از مرکــز روابط عمومی وزارت فرهنگ وارشاداســلامی، محمد 
مهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی همزمان با درگذشت 
مرحوم دولتمند خالف خواننده شهیر موسیقی کشور تاجیکستان پیام 

تسلیتی را منتشر کرد.
در متن پیام اسماعیلی آمده است:

َّا إلِیَْهِ رَاجِعُونَ ِ وَإنِ َّا لِلهَّ إنِ
خبر درگذشــت هنرمند محبوب موسیقی تاجیکســتان جناب آقای 
دولتمند خالف دوســتداران موســیقی را در حوزه فارسی زبانان متاثر 
کرد.آن مرحوم دلبسته زبان فارسی و شاعران بزرگ ایران بود. انتخاب 
اشــعارش در آوازهای مختلف گواهی براین دلبستگی ایشان است. در 
ســفرهای مکرر به ایران علاوه بر زیارت مزار فردوسی ، سعدی و حافظ 

به زیارت امام رضا علیه السلام می شتافت.
دلبستگی به امام رئوف را در قطعه ایی که اختصاصا در ستایش آن امام 

همام خوانده است می توان به عینه دید.
توفیق داشتیم در جشــنواره بین المللی امام رضا علیه السلام در سال 

گذشته از ایشان با اعطاء نشان ارادت تقدیر کردیم.
اینجانب فقدان این چهره فرهنگی حوزه تمدنی را به خاندان او ،دولت 

و ملت تاجیکستان و همه علاقه مندان به این زبان تسلیت می گویم.«
دولتمند خالف از خوانندگان سرشناس موسیقی تاجیکستان شامگاه 

روز یکشنبه ۲۹ بهمن در سن ۷۴ سالگی درگذشت.
شهرت دولتمند خالف در ایران به دلیل موســیقی »پناه« در مدح امام 
رضا )ع( بود.صادق آهنگران مداح دفاع مقدس قطعه »خون خدا« را با 

همکاری مرحوم دولتمند خالف ساخته بود.

تحلیل سبک سقاخانه ای در نقاشی مدرن
کارگردان مســتند »از آفتابی به آفتاب دیگر« درباره ویژگی های این 
مستند و اکران آن در جشنواره هنرهای تجسمی فجر توضیحاتی ارایه 

داد.
مریــم فرهمند کارگردان مســتند »از آفتابی به آفتــاب دیگر« که در 
شــانزدهمین جشــنواره هنرهای تجســمی فجر حضور دارد درباره 
موضوع این فیلم و ارتباطی که با هنرهای تجسمی دارد، گفت: موضوع 
فیلم، تحلیل سبک سقاخانه ای در نقاشــی مدرن ایران به نیابت استاد 
فقید منصور قندریز است. وی از پیشگامان این مکتب در تلفیق سنت و 
مدرنیسم، تکیه بر عناصر تزیینی ملی و اسلامی، کاربرد نقوش هندسی 
در معماری اســلامی و در یک کلام ایرانیزه کردن هنر مدرن در نقاشی 

معاصر بوده است.
وی درباره مخاطبــان این فیلم بیــان کرد: مخاطب فیلــم من، همه 
علاقه مندان هنر نقاشی هستند؛ به ویژه آن هایی که به بحث تلفیق هنر 

سنتی و مدرن علاقه دارند.

این کارگــردان درباره ویژگی های فیلم توضیــح داد: معرفی تابلوهای 
مــدرن دوره پایانــی عمر کوتــاه منصــور قندریز که مُعرف ســبک 
سقاخانه ای اســت، تاکید بر عناصر هندســی در این آثار و قرابت آن با 
سبک کوبیســم به نیابت پابلو پیکاسو و پل ســزان و برخی هنرمندان 
ایرانی نظیر استاد حسین زنده رودی، پرویز تناولی و فرامرز پیل آرام که 

حکایت مشابهی دارند، از ویژگی های منحصر به فرد این مستند است.
فرهمند افــزود: در این فیلم، با نظــرات محمدرضــا اصلانی، آیدین 
آغداشلو، علی اکبر صادقی و گارنیک درهاکوپیان درباره منصور قندریز 
و سبک ســقاخانه ای همراه می شــویم. حرکت دوربین در کوچه های 
قدیمی و گذر از درب هــا، پنجره ها، خانه ها و اماکن ســنتی و خوانش 
اشــعار منتخب منصور قندریز توســط نریتور ترک زبان فیلم، همراه با 
نماهایی از الِمان های مذهبــی در آیین عزاداری محرم در تبریز و قبض 
و بســط ارتباط دوســویه  آن با تابلوهای قندریز و تفکر حاکم بر سبک 
ســقاخانه ای، از دیگر ســکانس های این فیلم مستند اســت که برای 
اولین بار درباره منصور قندریز نقاش مدرن تبریزی ساخته شده که در 

جشنواره تجسمی فجر به نمایش در می آید.
این مستندســاز در پایان درباره اکران مســتند در جشنواره هنرهای 
تجسمی فجر تاکید کرد: جشنواره هنرهای تجسمی فجر بسیار سوت 
و کور است و باری به هر رو برگزار می شود. من که در شهرستان زندگی 
می کنم و فیلمم در این جشنواره موضوعی پذیرفته شده است، تا امروز 
حتی یک تماس از دفتر جشنواره نداشتم و نمی دانم آیا دعوت می شوم 

تا فیلمم را همراه با تماشاگران جشنواره ببینم، یا خیر!

واق رسید »کابوس ژنرال« به پاتوق ر
مســتند »کابوس ژنرال« کاری از گروه مســتند بنیاد فرهنگی روایت 

فتح در برنامه پاتوق رواق به نمایش درخواهد آمد.
 به نقل از روابط عمومی بنیاد فرهنگی روایت فتح، ششمین محفل پاتوق 
رواق به نقد و بررســی مســتند »کابوس ژنرال« محصول گروه مستند 
بنیاد فرهنگی روایت فتح خواهد پرداخت.قصه »کابوس ژنرال« روایتی 
از یک سرنوشت اســت که فاتح جنگ جهانی دوم، ســال ها قبل از وقوع 
آن هشــدار داده بود. این مستند مســیری را به تصویر کشیده است که 
یک سرزمین توانست روی پای خود بایســتد و به خود اتکا کند؛ قصه ای 
بر بســتر تاریخ از مردمانی که پیج خم روزگار درســی شد برای ساختن 
قدرتی که بتوانند از خود محافظت کنند.عوامل ایــن پروژه عبارتند از؛ 
تهیه کننده: احســان حجتی، کارگــردان و تدوینگــر: مهدیه رضائی، 
نویسندگان: احسان حجتی و داوود مرادیان، پژوهشگر: احسان حجتی، 
آرشــیویاب: مهدیه رضایی، حسام ابوالحســنی و مرضیه بکان، نریتور: 
محمد صراف، موشــن گرافیست: ســیروان مهدوی و اصلاح رنگ و نور: 
مهدی اولادوطن.ششــمین محفل اکران، نقد و بررسی با عنوان »پاتوق 
رواق« امروز سه شــنبه اول اسفند ۱۴۰۲ ســاعت ۱۶ در بنیاد فرهنگی 

روایت فتح با حضور علاقمندان حوزه مستند برگزار خواهد شد.

قاب

خریدار   تغییــرات بخش  »نــگاه  نو« از 
ابتدای دهه ۹۰ در فجر سی و چهارم به اوج 
خود رسید، از آن پس با افزایش فیلم سازان 
باتجربه در سودای ســیمرغ، بخش نگاه نو 
تفکیک و بــا جوایز کمتر برگزار شــد، این 
اتفاق امســال در حالی رخ داد کــه تعداد 

فیلم سازان باسابقه جشنواره فجر کم بود.
 ســال ۹۸ بود که بعــد از اعــلام فیلم های 
بخش نــگاه نو، صــدای اعتــراض و انتقاد 
منتقدان و فیلم ســازان بلند شد. در بخش 
نگاه نو جشــنواره سی وهشــتم، نام ســه 
کارگردان به چشم می خورد که تنها به دلیل 
قانون جشــنواره و گرفتن پروانه اولین فیلم 
سینمایی در این فهرست قرار گرفته بودند 
درحالی که پیشتر چند فیلم را در گروه هنر 
و تجربه کارگردانی کــرده بودند. این قانون 
باعث شده بود فیلم ســازانی که این تجارب 
را نداشتند و در این بخش قرار گرفته بودند، 
به رقابت با کارگردانانی بپردازند که تجربه 

بیشتری داشتند.
به بیــان دیگر فیلم ســازان بخــش نگاه نو 
می خواستند فقط با خودشان رقابت کنند و 
حضور کارگردانان باتجربه که فقط به دلیل 
دریافت اولین پروانه ساخت اثر سینمایی در 
این بخش حضور داشــتند، رقابتی عادلانه 
را از آنان دریغ می کرد. شــرایطی که بعدتر 
با تلفیق بخش نگاه نو و ســودای ســیمرغ، 
دوباره صدای اعتــراض کارگردانان را بلند 

کرد.
رقیه توکلی کارگــردان فیلم مــادری در 
گفت وگویی گفته بــود: وقتی بخش نگاه نو 
جدا بود، دست کم می دانستم که از بین ۳۵ 
فیلم اول، یازده فیلم انتخاب می شــود، اما 
با این تغییر، این امــکان کاهش پیدا کرده 
بود. ممکن بود فیلم سازان حرفه ای آن قدر 
آثار خوبی ساخته باشــند که جایی برای ما 
نماند، چــرا که هرچه باشــد تجربه من کم 
است و شاید توان کافی برای رقابت نداشته 

باشم.
اما درست ۴ ســال بعد و در جشنواره فیلم 
فجر امسال، ورق این اتفاق، به شکل دیگری 
برگشت. از همان روز اعلام اسامی فیلم های 
بخش نگاه نو، فیلم بی بدن به شــرکت داده 
نشدن در بخش سودای ســیمرغ اعتراض 
کــرد و ایــن رویکــرد، اعتراضــات را به 
نشست های خبری فیلم های باغ کیانوش، 
آپاراتچی و چند فیلم اولی دیگر کشاند. این 
نشان می داد که امســال برخلاف اعتراض 
ســال های قبل، فیلم ســازهای اول تمایل 
عجیبی به رقابت با کارگردانان پیشکسوت 

دارند.
فارغ از آن که به جز بهروز افخمی و مســعود 
جعفری جوزانــی فیلم ســاز کارکشــته و 
باســابقه زیاد دیگری در بخش اصلی نبود 
اما اعتراض فیلــم اولی ها به شــرکت داده 
نشدن در بخش اصلی دلایل متعددی دارد 

که به رویه بخش نگاه نو در سال های اخیر، 
مربوط می شود.بررسی روند بخش نگاه نو از 
ابتدای ایجاد در جشــنواره فیلم فجر نشان 
می دهد این بخــش از ابتدای دهه ۹۰ دچار 
تغییرات جدی شده است. پیش از این دهه، 
در اغلب دوره ها فیلم هــای اول و دوم با هم 
رقابت می کردند و فیلم ســازانی که دومین 
اثرشان را ساخته بودند در کنار فیلم سازانی 
که اولین کارشان را تولید کرده بودند، قرار 
می گرفتند. در برخی از این ســال ها حتی 
جوایز بــه تفکیک اولین یــا دومین اثر اهدا 
می شــد و رقابت میان همه فیلم سازان اول 

به صورت مجزا بود.
این روال اگرچه با چند حاشــیه همراه بود 
اما مانند دهه ۹۰ چالــش ایجاد نکرد، زیرا با 
ورود به دهه ۹۰، هم تعداد جوایز، کاهشــی 
جدی داشــت و هم از ســال ۹۴ به این سو 

روند بخش نگاه نو به کلی تغییر کرد.
تا ســال ۹۴ همچنان با تقلیــل جوایز این 
بخش به ســیمرغ بهترین فیلــم، بهترین 
فیلم نامــه و بهترین کارگردانــی، این روال 
کج دارومریــز پیش رفت تــا در فجر همان 
سال دو شــگفتی در نســلی جدید، مسیر 
جشنواره، ســینما و این بخش را تغییر داد. 
سعید روستایی و محمدحسین مهدویان با 
ابد و یک روز و ایســتاده در غبار اغلب جوایز 
مهم آن سال را به خانه بردند و بخش نگاه نو 

به شکل ویژه ای قدرت نمایی کرد.
برخی از کارشناســان، یکــی از دلایلی که 
در فجر ســی و پنجم، فیلم های بخش نگاه 
نو با بخش اصلی ترکیب شــدند را درنتیجه 
اتفاقات ســال گذشــته فجر می دانستند. 
فیلم اولی های فجر۳۴ به اندازه ای استعداد 
از خود نشــان داده بودند که ســال بعد این 

بخش با بخش اصلی یکی شد.
تابســتان داغ، ویلایی ها، ایتالیــا ایتالیا و 

بیســت ویک روز بعد بخشــی از فیلم های 
آن ســال بودند که هر دو در بخش اصلی با 
فیلم سازانی چون علیرضا داوود نژاد، پوران 
درخشــنده و.. به رقابت پرداختند. از اینجا 
بود که جسارت فیلم ســازان اول در رقابت 
با همتایام باتجربه تر به چشــم آمد؛ تا آنجا 
که منیر قیدی در نشست خبری ویلایی ها 
عنوان کرد: در فیلم های بســیاری، دستیار 
کارگردان و منشــی صحنه بودم و خودم را 

فیلم اولی نمی دانم.
کاوه صبــاغ زاده کارگردان ایتالیــا ایتالیا 
نیز گفته بود: تفکیک جشــنواره فیلم فجر 
از بخش نگاه نــو را واقعــا درک نمی کنم و 
حس می کنم بیشــتر جنبه رقابتی از جانب 
فیلم سازان حرفه ای دارد. حتی این طور به 
نظر می رســد که آنها از قرار گرفتن در کنار 
جوانان، نوعی ترس و نگرانی دارند و شــاید 
نگاه جوانــان به مقوله فیلم ســازی را درک 

نکنند.

جشنواره ای جدا برای فیلم اولی ها؛ 
نقطه شروع اعتراضات

هیجان و استعداد سرشــار فیلم اولی ها در 
جشــنواره تا آنجا رسید که ســال ۹۶ تنها 
چهار فیلم در جشــنواره حضور داشــتند 
و همان ۴ فیلم نیز بــاز در بخش اصلی قرار 
گرفتند. کم شــدن تعداد فیلــم اولی های 
جشنواره یا از ســلب اعتماد تهیه کنندگان 
برای ســرمایه گذاری روی این فیلم ها خبر 
می داد و یا از کنار گذاشته شدن این فیلم ها 

توسط هیات انتخاب.
مصادره، امیر، خجالت نکــش و بمب؛ یک 
عاشقانه فیلم های این سال بودند که از قضا 
همگی با ســرمایه بخــش خصوصی تولید 
شــده بودند. نادیده گرفتن فیلــم اولی ها 
در این ســال ادامه پیدا کرد تا در مراســم 

اختتامیه اعلام شــد که قرار است سال بعد، 
جشــنواره مســتقلی برای فیلم های اول 
برگزار شود. اتفاقی که رسما فیلم اولی ها را 
کنار می زد و واکنش های متعددی به دنبال 

داشت.
بسیاری از کارگردانان ســینما جدا کردن 
بخش نــگاه نو از جشــنواره فیلــم فجر را 
نوعی بی عدالتی در حق فیلم ســازان جوان 
می دانســتند. محمدرضــا خردمنــدان 
کارگردان فیلم بیست ویک روز بعد، درباره 
این مســاله گفته بود: به نظر من کم انصافی 
اســت که این فرصت را از کارگردانان جوان 
در جشــنواره فیلم فجر دریــغ کنیم؛ کما 
اینکه می دانیم عدم حضــور فیلم اولی ها در 
جشــنواره در زمان اکران عمومی، آنها را با 
مشکلات عدیده ای همراه می کند و فیلم ها 

با آسیب جدی همراه می شوند.
این کارگردان در ادامه صحبتــش، ما را به 
ســی وپنجمین دوره جشــنواره فیلم فجر 
ارجــاع می دهد: در این دوره از جشــنواره، 
بخش نــگاه نــو حــذف شــد و فیلم های 
کارگردانان فیلم اولــی در بخش اصلی کنار 
کارگردانان حرفــه ای به نمایــش درآمد. 
در آن مقطــع ما فکر کردیم که قرار اســت 
تدبیری صورت بگیــرد و اتفاق خوبی برای 

جوانان روی دهد اما عملا این گونه نشد.
با این اوصــاف می توان شــروع جریانی که 
فیلم ســازان اول را به رقابت در بخش اصلی 
ترغیــب می کرد، در همین نقطه دانســت. 
جایی که اعلام شــد از جشنواره ۹۷، بخش 
نگاه نو حذف و جشــنواره ای جدا برای فیلم 
اولی ها برگزار می شود. اما این خبر هم مانند 
بســیاری از فراز و فرودهــا در این بخش به 
سرانجام مشخصی نرسید و در سال ۹۷ نیز 
بخش نگاه نو اضافه شد، اما این بار در رقابتی 
جدا از بخش اصلی. گویی که جشــنواره نه 

تنها امســال بلکه هر ســال که تمایل فیلم 
اولی ها به حضور در بخش اصلــی را دیده، 

بیشتر آنان را به حاشیه رانده است.

وقتی فضای سودای سیمرغ برای 
رقابت حرفه ای ترها امن می شود

در جشــنواره ســی وهفتم فیلم ســازان 
پیشکسوتی چون فریدون جیرانی، مرحوم 
کیومرث پوراحمد، رسول صدرعاملی، رضا 
میر کریمی حضور داشــتند و باز جشنواره 
ترجیح داد فیلم اولی هــا را از دور این رقابت 
بیرون بگذارد. ســال ۹۸ که همچنان فیلم 
اولی ها از رقابــت اصلی بیــرون بودند هم 
فیلمسازانی چون ابراهیم حاتمی کیا، مجید 
مجیدی و مســعود کیمیایی پرتجربه تر و 
محمدحســین مهدویان، بهروز شــعیبی، 
سعید روســتایی و پیمان قاســم خانی از 
نسل های بعدی ســینمای ایران در بخش 
اصلی حاضر بودند. به نظر می رسد جشنواره 
ترجیح داده بود با حضور چنین فیلمسازانی 
در بخش اصلی، فیلمســازان اول را در کنار 
آنها قرار ندهد تا رقابــت امن تری برای آنان 

شکل بگیرد.
ســال ۱۴۰۰ اما همچون ســال های قبل، 
خبری از حضــور پیشکســوتان زیادی در 
جشنواره نبود. به جز مسعود کیمیایی و رضا 
میرکریمی، نام فیلمســازان قدر دیگری در 
لیست سودای ســیمرغ به چشم نمی خورد 
و درســت در همین دوره و بعد از ۵ ســال، 
دوباره فیلمسازان اول به سودای سیمرغ راه 
پیدا کردند. جشــنواره چهل ویکم نیز نگاه 
نو و سودای ســیمرغ را ادغام کرده بود. در 
این ســال به جز مرحوم کیومرث پوراحمد 
و محمدحسین لطیفی نام چندان آشنایی 

میان فیلمسازان نبود.
این مهم نشــان می داد ادغام یــا تفکیک 
این دو بخــش، ارتباط چندانــی به حضور 
فیلم ســازان با تجارب مختلف در جشنواره 
دارد. امسال هم جشــنواره مانند چندسال 
گذشته، از فیلم ســازان پیشکسوت آکنده 
نبود. اما با وجود حواشی بسیار و اعتراضات، 
باز جشــنواره حاضر نشــد بخش نگاه نو و 
سودای سیمرغ را یکی کند و نگاه ویژه تری 

به این بخش داشته باشد.
آنچه از نظرات منتقدان در جشــنواره فجر 
امســال برمی آیــد، پرویزخان بــه عنوان 
یک فیلــم اولــی از میان ۳۳ فیلم امســال 
متفق القول با اکثریت آرا انتخاب شــد و در 
اولویت فهرست شــان قرار گرفت. این بدان 
معناست که امســال و علیرغم حضور تعداد 
کمی از فیلم ســازان پیشکسوت، جشنواره 
فیلم فجر حتی رویه ســال های قبل خود را 
نیز پیش نگرفته تا با ادغام این دو بخش، هم 
خلا حضور فیلم ســازان باتجربه تر را پر کند 
و هم راهی برای ورود استعدادهای جوان به 

سینما باشد.

خواننده کنســرت عاشقانه ها با اشــاره به تفاوت های 
برگزاری این رویداد موسیقایی با دیگر کنسرت هایش 
از تلاش خود برای برپایی یــک اجرای زنده متفاوت به 

میزبانی تالار اندیشه حوزه هنری خبر داد.
حســام آرین خواننده موســیقی پاپ که بــه تازگی 
فعالیت خود را در عرصه اجراهای زنده آغاز کرده است، 
ضمن ارایه توضیحاتی درباره جزییات کنســرت پیش 
روی خود که قرار اســت به تهیه کنندگی امیرحسین 
شــفیعی در تالار اندیشــه حوزه هنری برگزار شــود، 
بیان کــرد: پس از چند کنســرت آیینی دربــاره امام 
حســین)ع(، قرار است یک کنسرت عاشــقانه برگزار 
کنم. موضوعی که به نظرم هــر هنرمندی نباید خود را 

محدود به یک عرصه هنری کند.
وی افزود: من حدودا از سال ۱۴۰۰ قطعاتی 
بــرای تیتــراژ ســریال »آقــای قاضی« و 
»مستوران« کار کردم، چند کنسرت آیینی 
با نام »وداع« اجرا کردیم که مورد اســتقبال 
هم قــرار گرفــت و الان هم ایــن پنجمین 
کنســرت ما اســت که قرار اســت در قالبی 

عاشقانه برگزار شود.
وی درباره علت اجرای کنســرت عاشــقانه گفت: قرار 
نبوده همیشــه یک نوع کار کنیم و چنیــن برنامه ای 
نداشــته باشــیم، منتها بنده آن چیــزی را که تصور 
می کردم اولویــت دارد، انجــام دادم. یک کنســرت 

»کبیر« هم درباره ایران آماده کرده بودیم که 
به تعویق افتاد و حالا برنامه داریم که آن را هم 

در شهرهای مختلف و تهران اجرا کنیم.
این خواننده جــوان درباره مراحــل آماده 
ســازی اجرای کنسرت عاشــقانه اش بیان 
کرد: قطعات اجرایی را قبلا منتشــر و پخش 
کردیم، حال برای این کنســرت آنها را جمع 
آوری و تنظیم مجدد کرده و بــرای اجرا آماده کردیم. 
قطعاتی چون »پنهانــی«، »نقاب«، »مســتوران« و 
»ناگفته« به عــلاوه قطعات جدید که تــا به حال اجرا 
نشده اند، آثاری هستند که در این کنسرت با همکاری 
ســایر هنرمندان اجرا می کنم.آرین در بخش دیگری 

از صحبت هایش اظهار کرد: به نظــرم هر خواننده ای 
می تواند در کنســرتش قطعــات جدید اجــرا کند و 
بازخورد آنها را بــرای ضبط و اجــرا از مخاطبان خود 
بگیرد، من هم چنین تصمیمی دارم. در این کنســرت 
نوازنده های خوب و بزرگی نیز مــا را همراهی خواهند 
کرد.وی درباره جــذب مخاطب و اهمیــت آن گفت: 
کلیدواژه اســتمرار برای یک هنرمنــد خیلی اهمیت 
دارد، یعنی یک هنرمند توجه کند که اگر مســیر هم 
مشکلاتی داشته باشد، با استمرار جامعه مخاطب خود 
را پیدا می کند و من هم تمام ســعی ام این است که در 
این شــرایط کارهایی را که از دســتم بر می آید با تمام 

نقیصه ها، کمبودها و مشکلات انجام دهم. 

موسیقی

وژه کبیر کلید خورد پر

آکادمی بریتانیا انتخاب کرد

»اوپنهایمر« ۷ جایزه بفتا برد

خریــدار  بیشــتر جوایز بفتــا ۲۰۲۴ را 
»اوپنهایمــر« و »بیچــارگان« از آن خود 
کردنــد و فیلم هایــی چون »قاتــلان ماه 
کامل«، »باربی«، »مایســترو«، »فراری« 
و »ناپلئون« در نهایت دســت خالی به خانه 
رفتند. جوایز فیلم بفتا که در ســالن رویال 
فســتیوال لندن برندگانش را شــناخت، 
مهم ترین جوایز خــود را به انتخاب آکادمی 

بریتانیا به فیلم »اوپنهایمر« داد.
در حالی کــه »اوپنهایمر« بــا ۱۳ نامزدی 
پیشــتاز جوایز بــود، در نهایت با کســب 
۷ جایزه پیشــتاز کســب جوایز هم شــد. 
»بیچــارگان« با ۱۱ نامزدی، در فهرســت 

نامزدها جایــگاه دوم را داشــت. در حالی 
که هر ۲ فیلــم نامزد بهتریــن فیلم بودند، 
این در نهایت »اوپنهایمر« بــود که جایزه 
کارگردانی برای کریســتوفر نولان، بازیگر 
نقش مکمل مرد برای رابرت داونی جونیور 
و بازیگر اصلی فیلم بــرای کیلین مورفی را 
کســب کرد. »بیچارگان« علاوه بر بازیگر 
نقش اول زن برای اما اســتون، چند جایزه 

فنی هم برد.
در فهرســت امســال »قاتلان ماه کامل« 
و »منطقــه مورد علاقــه« بــا ۹ نامزدی و 
»آناتومی یــک ســقوط«، »جاماندگان« 
و »مایســترو« نیز هر یک بــا ۷ نامزدی از 

مدعیان کسب جوایز بودند.
»اوپنهایمــر« با کســب جایــزه بهترین 
فیلم موفق شــد تا »آناتومی یک سقوط«، 
»جامانــدگان«، »قاتــلان مــاه کامل« و 

»بیچارگان« را پشت سر بگذارد.
این فیلم با کســب جایزه بهترین کارگردان 
برای کریســتوفر نولان، موفق شد تا اندرو 
هیگ برای »همه ما غریبه ها«، ژوســتین 
تریه برای »آناتومی یک سقوط«، السکاندر 
پین برای »جاماندگان«، بردلی کوپر برای 
»مایســترو« و جاناتان گلیزر برای »منطقه 

مورد علاقه«، را پشت سر بگذارد.
فهرست کامل برندگان چنین است:

بهترین فیلم: »اوپنهایمر«
بهترین کارگردان: کریســتوفر نولان برای 

»اوپنهایمر«
بازیگــر زن نقــش مکمــل: داواین جوی 

راندولف برای »جاماندگان«
بازیگــر مرد نقــش مکمل: رابــرت داونی 

جونیور برای »اوپنهایمر«
بازیگــر زن نقــش اول: اما اســتون برای 

»بیچارگان«
بازیگر مرد نقش اول: کیلیــن مورفی برای 

»اوپنهایمر«
ستاره نوظهور: میا مک کنا -بروس

فیلمنامــه اوریجینــال: »آناتومــی یک 
سقوط« نوشته ژوستین تریه و آرتور هراری

فیلمنامه اقتباسی: »داســتان آمریکایی« 
نوشته کورد جفرسون

فیلم به زبان غیرانگلیســی: »منطقه مورد 
علاقه« ساخته جاناتان گلیزر

انیمیشــن بلند: »پســر و مرغ ماهی خوار« 
ساخته هایائو میازاکی

بهتریــن مســتند: »۲۰ روز در ماریوپل« 
ساخته مستیسلاو چرنوف، رینی آرونسون 

راث
بهترین فیلــم بریتانیایــی: »منطقه مورد 

علاقه« ساخته جاناتان گلیزر
بهترین فیلم اول یک نویســنده، کارگردان 
یا تهیه کننده بریتانیایــی: »مامان زمین« 
ســاوانا لیف )نویســنده، کارگردان، تهیه 

کننده(

انتخاب گــروه بازیگــران: »جاماندگان« 
سوزان شاپ میکر

فیلمبــرداری: هویت فــن فویتمــا برای 
»اوپنهایمر«

تدوین: »اوپنهایمر«، جنیفر لم
طراحــی لباس: هالــی وادینگتــون برای 

»بیچارگان«
آرایش چهره و مو: »بیچارگان«

موســیقی فیلم: »اوپنهایمــر«، لودویگ 
گورانسون

طراحــی تولید: »بیچارگان« شــونا هیث، 
جیمز پرایس، ژوزسا میهالک

صدا: »منطقه مورد علاقه«
جلوه هــای بصری ویــژه: »بیچــارگان« 

سایمون هیوز
»روز  بریتانیایــی:  کوتــاه  انیمیشــن 
خرچنگ« ساخته راس استرینگر، بارتوس 

استانیسلاوک، الکساندرا سیکولاک
فیلــم کوتــاه بریتانیایی: »چتــر دریایی 
و خرچنــگ« ســاخته یاســمین عفیفی، 

الیزابت روفای



علی پاکدامن: کسانی من را زدند که انتظارش را نداشتم؛ می گفتند علی پاکدامن تافته جدابافته است!

برای استقلال مجانی بازی می کنم!
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میدان

مرتضی رضایی  علــی پاکدامن، کاپیتان 
تیم شمشیربازی ایران در خصوص اتفاقات 

اخیر خود صحبت کرد.
بدون تردیــد علی پاکدامن در ســال های 
اخیــر یکــی از موفق تریــن ورزشــکاران 
ایران بوده که توانســته برای شمشیربازی 
افتخارات زیادی را کســب کند. او امســال 
در مسابقات قهرمانی آســیا چین موفق به 
کسب مدال طلا شد و شمشــیربازی ایران 
را پس از ۲۲ ســال به طلای انفرادی آســیا 
رســاند. عنوانی که آخرین بار توسط پیمان 
فخری کسب شده بود و پاکدامن که خودش 
را مدیون فخری می داند، توانســت افتخار 
بزرگ اســتادش را تکرار کنــد. پاکدامن 
علی رغم این موفقیت بــزرگ، در چند ماه 
اخیر شرایط سختی را ســپری کرده است. 
او معتقد اســت در این مدت ناجوانمردانه و 
بی دلیل علیه او هجمه وارد شده و از بعضی 

افراد به شدت دلخور است.
کاپیتان تیم ملی شمشــیربازی ایران البته 
پس از تمام ایــن اتفاقــات، در جام جهانی 
گرجســتان باز هم درخشــان ظاهر شد و 
توانســت مدال نقره را به دست آورد. مدالی 
که پس از تمــام اتفاقات و حواشــی اخیر، 
طعم دیگری برای او داشــت. پاکدامن چند 
روز قبل مهمان کافه خبر بود و در گفتگوی 
اختصاصــی بــا خبرآنلایــن، در خصوص 
حواشی و ماجراهایی که این مدت رخ داده 

صحبت کرد.

صحبت را از اتفــاق خوبی که برایت 
رخ داد آغاز کنیم؛ تــو اخیرا در جام 
جهانی گرجســتان دوم شدی و نقره 
گرفتی. کمی در خصوص این مسابقات 

بگو.
ممنون از شــما که این فرصت را در اختیار 
من گذاشتید. شما جزو کســانی بودید که 
در دورانی که بــه من تاخت وتاز می شــد، 
واقعا طرف حق نشســتید و وارد دروغ هایی 
که می گفتند نشــدید. خب من ۷ سال بود 
که مدال انفرادی نگرفته بودم و ایران هم ۵ 

سال بود که مدالی نگرفته بود.

آخرین بار زمان پیمان فخری بود؟
بله ایشان سرمربی بود که مجتبی عابدینی 
گرفت. من یک بار هم زمــان پیمان فخری 
سال ۲۰۲۲ در فهرمانی جهانی پای مدال به 
شمشیرباز گرجستان باختم که این دوره او 
را شکست دادم. آنجا هم داوری من را اذیت 
کرد. اســم پیمان فخری هم آمــد باید از او 
تقدیر و تشــکر می کنم که خیلی برای من 
زحمت کشــید و تلاش کرد و من هرچه در 
شمشــیربازی دارم را بعد از خدا، مدیون او 

هستم.

چرا این بلای داوری همیشــه سر تو 
می آید؟

کلا ســر ایرانی ها می آید. زور ما در دنیا زیاد 
نیست و شمشیربازی برای اروپایی هاست. 
شمشــیرباز گرجســتانی هــم بــه خاطر 
مربی اش، کریســتین بائو بود که خب نفوذ 
خوبی در داوری داشــتند توانست استفاده 
کند. اینطوری هــم نبود کــه ۱۵ ضربه را 
به او بــه او بدهند ولی جای حســاس به او 
کمک می کردنــد و انگار پنالتــی را برای او 

می گرفتند.

شما VAR هم دارید؟
بله هر کســی ۲ ســهمیه دارد و اگر درست 
اعتراض کرده باشــد ســهمیه نمی سوزد. 
دقیقا مثل والیبال اســت. اگر درخواستت 

درست باشد سهمیه ات می ماند.

فکر کنم با توجه به ماجراهای اخیر 
این مدال خیلی به تو چسبید.

من خیلی دلم می خواست بعد این حواشی 
مدال بیــاورم. اینکه گفتنــد علی پاکدامن 
تافته جدابافته است و در مسابقات فرانسه و 
تونس با نتایجم این تافته جدابافته را از نظر 
نتیجه نشان دادم. نمی خواهم بگویم فرقی 
با بقیه دارم و همه بچه های ما عالی هستند. 
اتفاقی که برای من افتاده هم حاصل تمرین 
کردن با همین بچه های خودمان اســت که 
باهم رشــد کردیم و به اینجا رسیدیم. زمان 
پیمان فخــری هیچوقت چنیــن اتفاقاتی 
نمی افتاد. هیچوقت ایــن حرف ها نبود و ما 
نگاه مان به یکدیگر بود که پیشــرفت کنیم. 
مجتبی عابدینی ۲۸ ســاله بود که باهم به 
لهســتان رفتیم و می خواست خداحافظی 
کند ولــی از آنجا با تیم ما شــروع به تمرین 
کرد. ببینید وقتی با نسل خودشان بود چند 
مدال داشــت، وقتی با پیمان فخری و نسل 
ما تمرین کــرد چه اتفاقــی رخ داد. ما همه 
شــاگردان پیمان فخری بودیــم و مجتبی 
عابدینی به ما اضافه شد و هم او به ما کمک 
کرد و هم ما بــه او کمک کردیــم و دیدیم 
چقدر دستاورد و مدال داشــت. این مدال 
برای من و فدراسیون و کســانی که کمکم 

کردند خیلی خوشحال کننده بود.

گفتی تافته جدابافته؛ در یک بازه 2 
هفته ای اتفاقاتی برای علی پاکدامن 
رخ داد و هجمه ای علیه تو بود. این از 
کجا شروع شــد که ناگهان تیتر یک 

رسانه ها شدی!
ایــن زمانــی رخ داد که من بعد ۲۴ ســال 
مدال طلای آســیا گرفتم کــه آخرین بار 
خود پیمان فخری گرفــت و من و مجتبی 
عابدینی و محمــد رهبری نقره داشــتیم 
ولی طلا نگرفتیم. بعد از بازی های آسیایی 
یکی از رســانه ها تحلیل فنــی زده بود و با 
ریزترین دلایل نوشــته بــود. وقتی تحلیل 
فنی برای یک ورزشــکار می زنی، خب فقط 
شخص ورزشــکار دخیل نیست و او مجری 
یک ســری فنون اســت. این تحلیل فنی را 
هم یک نفر باید داده باشــد که از نزدیک با 
من در ارتباط اســت. با جزئیات هم نوشته 
بود و من برای همه آن ها جواب داشتم. من 
وقتی از آن خبرنگار چند ســوال پرسیدم، 
گفتم خب حالا عیبی نــدارد و به دید بدی 
نگاه نکــردم. من بعد از بازی های آســیایی 
فروپاشیدم. چون ســال ها منتظر بودم و به 
خودم باور داشتم که دیگر در بدترین حالب 
برنز می گیرم. قبل از آن یک سری مسابقات 
رفتم که خســته بودم و ریو من فشار بود. در 
نهایت هم روز مسابقه بد کار کردم و تقصیر 
کســی به جز خودم نبود. من بردهایم را با 
همه شریک می شوم ولی باخت را نه. بعد که 
تمام شــد، ما به الجزایر رفتیم و آنجا هم در 
۳۲ نفر باختم. در تیمی هــم در حد خودم 
نبــودم و از نظر روحی خوب نبــودم. من به 
مسعود فتوحی در فدراســیون گفتم لطفا 
به الجزایر نروم که گفتنــد باید بروی چون 

سهمیه المپیک است.

بعد که برگشتی دیگر هجمه ها اوج 
گرفت.

بله وقتی برگشــتیم بحث موبایــل و تافته 
جدابافته و پــول گرفتن پیــش آمد. من از 
چه کسی باید پول بگیرم؟ از مجارستان که 
قهرمان جهان شــده و ژیلاگی را دارد؟ من 
۲۰ ســال است در ورزش هســتم و این جز 

دشمنی و زدن من نبود.

می دانی از طرف چه کسی بود؟
بله می دانم ولی اسم نمی برم.

هدفش چه بود؟
من خیلــی دلــم می خواهــم رودررو با او 

صحبت کنم.

از بچه های تیم ملی است؟
حالا خیلی وارد جزئیاتش نشــویم ولی نه از 
بچه ها نبود. می خواهم حــرف بزنم و ببینم 

چرا این حجم از دروغ را منتشر کردند.

در این مدت اصلا با او حرفی نزدی که 
چرا این کار را کرده است؟

من خــودم ۳-۴ هفته اســت کــه این را 
فهمیدم و الان دسترسی به او ندارم.

من شنیدم رابطه تو و پیمان فخری 
هم این وســط خراب شد و اصلا هدف 
همین بود. چون تو و فخری و عابدینی 
مثلث جدانشدنی بودید. حس می کنم 
شیطنت می شــود که بین شما فاصله 
بیفتد و تنها کی که از ان نســل مانده 
را هم حــذف گنند که دیگر دســت 

خودشان باشد. این را قبول داری؟
نه من و نــه پیمان فخری و نه هر شــخص 
دیگری حذف شــدنی نیســتیم. اصلا اگر 
دست من بود نمی گذاشــتم پیمان فخری 
از ایران برود ولی دســتم نبود. همین الان 
هم دوســت دارم او برگردد. چون اعتقادی 
که به او دارم را به هیچکس ندارم. شاید یک 
نفر بتواند فنی یا روحی بهتر باشد ولی وقتی 
به کســی اعتقاد راســخ داری، خب او برای 
تو نقطه آخر اســت و پیمــان فخری چنین 
جایگاهی برای من دارد. اگــر پیمان به من 

می گفت از کسی حمایت کن، من حتی اگر 
اعتقاد نداشــتم هم گوش می کردم و تا آخر 
حمایت می کردم. چون پیمــان گفته بود. 

امیدوارم دوباره کنار پیمان کار کنم.

 تو از آدمی کــه ایــن کار را کرد و 
هجمه ها را به وجود آورد، هم حمایت 

کردی؟
حالا وارد جزئیات نشــویم. ای کاش سند و 
مدرک داشــتند که رو کنند. ای کاش فیلم 

یوتیوبی که می گویند را می گذاشتند.

 گفتند وسط مســابقه فوتبال نگاه 
می کردی؟

گوشــی دســتم بود ولــی فوتبــال نگاه 
نمی کــردم. مــن آن بــازی روی نیمکت 
ذخیره بودم و کســی هم به من تذکر نداد. 
چرا در مسابقات تونس و فرانسه این خبرها 
بیرون نمی آید؟ من در گرجستان بعد از هر 
مسابقه موبایلم را چک می کردم و با همسرم 
صحبت می کردم و به مــن روحیه می داد. 
برادرم هــم زنگ می زد. بعــد از المپیک به 
سالن رفتم هم موبایل را چک کردم. من در 
حین مسابقه نباید موبایل با خودم می بردم 
و اشــتباه کردم ولی این چرا باید رسانه ای 
شــود؟ در تیم های ملی دیگر از این خبرها 
نیست؟ این اشــتباهات پیش نمی آید؟ من 
علی پاکدامن کاپیتان تیم ملی هستم، زدن 

من چه حسن و دستاوردی دارد؟

آنجا که خبرنگاری هم نبود و فاصله 
بین تماشاگران و ورزشکاران هم زیاد 

است.
اصلا در الجزایر تماشــاگری نمی آید بازی 

شمشیربازی ایران - آلمان را ببیند.

پس کســی که فیلم را منتشر کرده 
نزدیک بوده؟

من آنجا نشســته بودم و فقط گردنم معلوم 
بود. فیلمی هــم نگرفتند و فقــط دیدند و 
گرفتند.بعــد من چجوری به مجارســتان 
باید بــازی بدهم؟ من که جلــوی ژیلاگی، 
قهرمان المپیک ۳ بــازی کردم، بازی اول را 
بردم، بازی دوم را باختم و ســوم را مساوی 
کردم. ۳ نفر تیم مجارســتان، یک ماه قبل 
قهرمان جهــان شــدند و کره جنوبی را بعد 
۵ ســال بردند. تیم یک جهان هستند. من 
بروم بــه تیم یک دنیا چقدر پــول بدهم که 
من را بازی بدهند؟ ما چند بار مجارســتان 
را برده ایــم؟ اصلا من آنجا به چی برســم؟ 
اصلا من باعث شدم مدال نگیریم. ژیلاگی ۳ 
طلای المپیک دارد، من چطوری او را بخرم 
و پول بدهم؟ من همیشــه بــا تمام وجودم 

برای ایران بازی کردم.

 این شــد که دیدی رســانه ها تو را 
می زنند.

اصلا دیــدم همه رســانه ها می زنند و ۳-۲ 
نفری بودند که اصلا انتظارش را نداشــتم. 
به یکی از آن ها گفتم اگر فلانی می نوشــت 
ناراحت نمی شــدم ولی کســی کــه فکر 
می کردم منتظر فرصت اســت من را بزند، 

نزد. او را ببینم می گویم دمت گرم.

تو ســهمیه المپیــک را داری ولی 
همین هم برجسته نشد و یک چیزی 

نگذاشت به این پرداخته شود.
نمی دانــم. مــن یک ورزشــکار هســتم 
و نمی توانــم بگویــم چــرا به ســهمیه ام 
نپرداختیــد. این خیلی حس بدی اســت. 
رشــته ما چون هر ماه مســابقه است، خب 
متــر و معیــار رنکینگ اســت و آخر فصل 
می گویند رتبه ات چند است. آدمی که فنی 
باشد، حساب کند می بیند علی سهمیه اش 
را گرفته اســت. خب همین را بگویید. آقای 
پورســلمان واقعا ســفید ماجرا بود چون 
وســط گود آمد و کلی مصاحبه کــرد و از 
حرف هایش حتی علیه خودش اســتفاده 
شــد. من در اســپانیا ژیلاگی را بردم و پای 

مدال باختم. با مسابقه کره و آسیا و اسپانیا، 
ســهمیه را داشــتم. بعد از آن هم قهرمانی 
جهان، تونس، الجزایر و گرجستان رفتم که 
احتیاج هم نبود و با ۳ مسابقه قبلی سهمیه 
را گرفتــم ولی شــما یک خبــر نخواندید 
که این اتفــاق افتاده اســت. نمی خواهم به 
شــخص رئیس فدراسیون برســم ولی این 

چیزی نیست.

وارد  مافیــا  نمی کنــی  فکــر 
شمشیربازی شده است؟

نمی دانــم. اگر ایــراد فنــی می گرفتند یا 
می گفتنــد خوب تمریــن نمی کند و تنبل 

است خب آدم بیشتر تلاش می کند.

 به نوعی گوشه رینگ قرار گرفتی و 
شمشیر روی تو بود.

می توانســتم از خــودم دفــاع کنــم ولی 
نفهمیدم از کجا می خورم و اشــتباهی فکر 
کردم. تا اینکه آن شخصی که فکر می کردم 
زنگ زد و صحبت کردیــم تا فهمیدیم علی 

مانده و حوضش.

تا المپیــک چند مســابقه داریم؟ 
سهمیه ات که قطعی شد.

بله. من می دانســتم راه موفقیت در المپیک 
از همین مســابقات می گــذرد. همه تمرکز 
من آماده شــدن بــرای المپیک اســت. در 
بخــش انفرادی فشــاری روی من نیســت. 
تصور نمی کــردم چنین اتفاقاتــی برایم رخ 
دهد و واقعا الان سر شــدم. در انفرادی چون 
خودم هستم ریلکس تر هستم ولی در تیمی 
مسئولیت و فشــار روی دوش من است. این 
حرف های الکی را هــم زدند. من برای بچه ها 
فکت آوردم کــه اگر می خواســتم کم کاری 
کنم، خب قهرمانی آســیا بــود. من و محمد 
فتوحی بهترین بازیکن شــدیم. من قهرمانی 
جهان جلوی ژاپن ۲ بار تیــم را عقب تحویل 
گرفتم، بالا تحویل دادم. وقتــی می توانم ۲ 
مدال بگیرم، کاری کنم یکــی بگیرم؟ کدام 
آدم عاقلی این کار را می کند که مثلا به جای 
۲ مسابقه یک مسابقه بدهم؟ اصلا آمدیم من 
در المپیک همان بــازی اول باختم و حذف 
شدم که تمام اســت. وحی هم نیامده مدال 
می گیرم. خب ببــازم، نمی گویم کاش تیمی 
هم بود؟ در بازی های آسیایی هم همین شد 
که من حذف شــدم و در تیمی مدال گرفتم. 
شــما که آنجا می نشــینی باید دید دیگری 
به قضیه داشــته باشــی. اصلا بگذار سهمیه 
گرفتن انفرادی و تیمی تمام شود، وقت برای 
زدن علی پاکدامن زیاد اســت. این ها شــاید 
می خواســتند من با فدراســیون طرف شوم 
و دعوایــی راه بیفتد و نمی دانــم چه بود ولی 

دنبال کمک به شمشیربازی و من نبودند.

الان بــرای المپیک چقدر شــانس 
داری؟

الان خدا را شــکر یک مربی خوب فرانسوی 
آمده و بعد پیمان فخری واقعا نیاز داشتیم. 

ای کاش پیمان می آمد.

 او می آمد از فرانسوی بهتر بود؟
برای من بله. نه اینکه فرانسوی خوب نباشد 
ولی من و پیمان یکدیگر را می شناســیم و 
این تیم اوست. من دوســت دارم هر اتفاقی 
در این تیــم می افتد کنار پیمان باشــد که 
به گردن تیم و فدراســیون حــق دارد. این 
فدراسیون اگر بولد شــده، به خاطر پیمان 

فخری است. آدم بزرگ و قوی است.

قبل از او توقع نداشتیم در المپیک 
برای ما اتفاقی بیفتد.

مجتبی در المپیــک لندن، تــا ۶ ماه قبل 
از اینکــه با پیمــان کار کند، بــا یک مربی 
روس کار می کــرد کــه ۵ دوره متوالــی 
طلای قهرمانی جهــان و ۲ طلای المپیک 
داشــت. مربی خیلی بزرگی بود و تا مدت ها 
می گفتنــد شــاگرد او هســتید. مجتبی 
با پیمــان کار کرد و موفق شــد چون فنی و 

روحــی روانی خیلــی خوب اســت. کوچ 
کردن پیمان مثل آنچلوتی عالی است. اگر 
پیمان در فرانسه بود نمی توانم با اطمینان 
بگویم اما اگر بود شــاید آن طور نمی باختم. 
احتمــال ۹۰ درصــد بــازی ۱۰-۷ جلو را 
می بردم. مــن ۸ تا عقب افتــادم یک دفعه 

بازی ۱۵-۱۰ به نفع سباستین شد.

در مورد المپیک و کسب سهمیه ها 
نظرتان چیست؟

ما ۱۹ امتیــاز از ژاپن جلوتر هســتیم. باید 
سهمیه خودمان را در دو مســابقه ایتالیا و 
مجارســتان بگیریم. بعد از آن انشاالله سراغ 
المپیک مــی رویم باید قدم بــه قدم پیش 
برویــم و از الان در مــورد المپیک صحبت 
کردن باعث می شــود فشــار روی بچه ها 
زیاد شود. حالا خدارو شــکر کمپ فرانسه 
هم آماده شده از فدراســیون هم تشکر می 
کنم زیرا آنجا دیگر خبری به بیرون نمی آید 
که کی گوشی دســتش هست کی لباسش 
قرمز بوده.... می رویم آنجا تمرین می کنیم 

و اتفاقات خوب را رقم می زنیم.

شــما یکــی از فوتبالــی ترین 
ورزشــکاران منهای فوتبال هستید، 
شرایط استقلال این فصل را چطور می 

بینید؟
استقلال که افتضاح اســت. بنده خدا جواد 
نکونام خیلی اذیت می شــود من نمی توانم 
تصور کنم چطور ممکن است مدیر و مربی 
با هم مشکل داشته باشــند و مدیریت برای 
کادر فنی بازیکــن نگیرد! چــرا وقتی تیم 
صدر جدول اســت ایــن کار را مــی کنند، 
کار اســتقلال سخت اســت، پرسپولیس و 

سپاهان بازیکنان خوبی را گرفته اند.

به نظر شما این مشــکلات از روی 
ناتوانی است یا عمدی است؟

من بعید مــی دانم آقای خطیــر در بازیکن 
گرفتن ناتوان باشد، سابقه ایشان نشان می 

دهد که مدیر بسیار قابلی هستند.

جام ملت ها را هم دیدی؟
بله چقدر برد ژاپن چسبید اما کاش به ژاپن 

می باحتیم اما به قطر نمی باختیم.

انتظار نداشتیم ژاپن را ببریم.
مــن برنامه عادل فردوســی پــور و پژمان 
جمشــیدی را نگاه می کردم، پژمان حرف 
قشــنگی زد، او گفت تیم مقابل ژاپن جای 
اشــتباه نداشــت، در نیمه دوم این تیم را 
درو کردیــم. من خودم مانــده بودم چطور 
تیم ژاپن را که این همــه تیم قدرتمند را در 
جهان شکست داده بود آن طور تسلیم خود 
کردیم. در بازی با قطر سه خارجی این تیم 
کار را برایشان در آوردند همه جا می گویند 
اکرم عفیف اما این ســه خارجــی بودند که 

دفاع قطر را جمع کرده بودند.

 خودت دوست داشتی فوتبالیست 
شوی؟ چه پستی؟

من عاشق فوتبالم و دوســت داشتم دروازه 
بان یا دفاع آخر شوم.

حالا به نظرتان استقلال با این سختی 
ها قهرمان می  شود؟

ابتدای فصل که جــواد نکونام و علی خطیر 
آمدند و آقای دبیر این دو را آشتی داد، گفتم 
بعد از سال ها اســتقلال مدیر و مربی خوب 
دارد که می توانند با هــم کار کنند اما حیف 
این اتفاق افتاد و حق کاملا بــا جواد نکونام 
اســت با اینکه من جــواد را یک بــار هم از 
نزدیک ندیدم. من فقط یــک هوادار پیگیر 
هســتم، ای کاش آقای خطیر ۲،۳ بازیکن 
برای نکونام می گرفت و قهرمان می شودیم. 
به نظرم آقای خطیر می توانســت بازیکن 
بگیرد، اینکه نمی گیرد دلیلش را نمی دانم، 
همه تیم ها بازیکن گرفته اند و آماده رقابت 
هستند. نیم فصل اول شانس با استقلال هم 
همراه بود، نیم فصل اول جواد نکونام نشان 
داد که اگر نصف خواسته هایش برآورده می 
شد چه کارهایی می توانســت انجام دهد. 
اگر بازیکنانش را گرفته بــود من مطمئنه 
مطمئن به شما می گفتم که قهرمانیم. همه 
می دانند استقلال بازیکن ندارد، الان یامگا 
مصدوم است و من اگر مدیر تیم بودم برای 
جایگزینی این بازیکن شــب و روز نداشتم. 
واقعا جواد دستش خالی است، از لیستی که 
گفته بود فقط یک نفر را جــذب کردند، به 
نظرم به خدمت گرفتــن صیادمنش و امید 
ابراهیمی کاری نداشت. هر بازیکنی که در 
استقلال سابقه بازی داشــت قطعا دوست 
دارد به تیــم برگردد مثل امیــد ابراهیمی، 
نادری، نورافکــن.... ما در خــط هافبک به 

بازیکنی مثل ابراهیمی نیاز داریم.

 اگر استقلال تیم شمشیر بازی بزند 
اولین بازیکن خواهی بود؟

قطعا و مجانی برای آنها بازی خواهم کرد.

رقابت های دوومیدانی داخل سالن قهرمانی آسیا
طلا و نقره، ارمغان دختران ٨٠٠ متری برای ایران

 دختران ۸۰۰ متری دوومیدانی ایران موفق شدند یک مدال طلا و نقره 
را در رقابت های دوومیدانی داخل سالن قهرمانی آسیا کسب کنند.

آخرین روز یازدهمیــن دوره رقابت هــای دوومیدانی داخل ســالن 
قهرمانی آســیا امروز در تهــران برگزار شــد. در ایــن رقابت ها تکتم 
دســتاربندان با ثبت زمان ۲:۰۹.۱۷ دقیقه در ۸۰۰ متر بانوان قهرمان 

شد و مدال طلا گرفت.
همچنین نگین آذری عدالــت با زمان ۲:۱۱.۴۳ دقیقــه بعنوان نایب 
قهرمانی رسید. مریم احمدی دیگر نماینده کشورمان با زمان ۲:۱۹.۷۲ 

دقیقه در جایگاه پنجم قرار گرفت.

پس از گلزنی در رم
واکنش آزمون به خوشحالی »هایسن«

مهاجم ایرانی تیــم فوتبال رم در خصوص خوشــحالی بعد از گل خود 
به فروزینونه گفت: مهترین مســاله در فوتبال احترام است که باید بین 

بازیکنان و هواداران برقرار باشد.
 تیم هــای فوتبال رم و فروزینونه در هفته ۲۵ ســری آ ایتالیا شــامگاه 
یکشنبه ۲۹ بهمن به مصاف هم رفتند که این بازی در پایان با برتری ۳ 
بر صفر رم به پایان رسید. سردار آزمون مهاجم ایرانی تیم رم که از ابتدا 
در ترکیب تیمش قرار داشت موفق شد در دقیقه ۷۱ گل دوم تیم خود 

را به ثمر برساند.
آزمون پس از گلزنی رو به هواداران تیم میزبان دستان خود را به حالت 
عذرخواهی بالا بــرد. او پس از بازی در خصوص نحوه شــادی گل خود 
گفت: پس از گل اول که »هایســن« به ثمر رسید، هواداران تیم میزبان 
رفتار خوبی نداشتند و بازیکنان فروزینونه هم بابت شادی گل هایسن از 
ما گله داشــتند.او ادامه داد: احترام در فوتبال مهم ترین مساله است که 
باید به آن توجه شــود، ما در زمین بازی همکار و دوست هستیم و باید 

احترام بین یکدیگر را حفظ کنیم.
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران درباره کار کردن زیر نظر فرانک د روســی 
سرمربی جدید آ اس رم گفت: در دوران کودکی از رم حمایت می کردم و 
همیشه مسابقات بزرگ را دنبال می کردم. او به عنوان یک فوتبالیست 
در زمین بســیار تهاجمی بود، اما قلب مهربانی داشت و به عنوان مربی 

هم همینطور است.
آزمون ادامه داد: او همیشه ســعی می کند به ما کمک کند و می خواهد 
جو خوبی در گروه وجود داشته باشد و من معتقدم که می توان آن را در 
زمین نیز مشاهده کرد. از این فرصت اســتفاده می کنم و از مورینیو به 
خاطر تمام کارهایی که برای ما انجام داده تشــکر می کنم. امیدوارم با 

سرمربی جدید اوضاع بهتر پیش برود.

اعلام دیدارهای معوقه جام حذفی
استقلال و پرسپولیس ۱۴ اسفند به مصاف 

وند حریفان می ر
کمیته مسابقات ســازمان لیگ فوتبال ایران، برنامه سه دیدار معوقه از 
مرحله یک شانزدهم نهایی مسابقات جام حذفی فوتبال کشور)یادواره 

آزاد سازی خرمشهر( را اعلام کرد.
 

به نقل از روابط عمومی ســازمان لیگ فوتبال ایران، برنامه دیدارهای 
معوقه مرحله یک شانزدهم نهایی مســابقات جام حذفی )یادواره آزاد 

سازی خرمشهر( فصل ۱۴۰۳-۱۴۰۲ به شرح زیر است:
مرحله یک شانزدهم نهایی - دوشنبه ۱۴ اسفند ۱۴۰۲

* مس رفســنجان - اســتقلال - ساعت۱۷ - ورزشــگاه شهدای مس 
رفسنجان

* سپاهان اصفهان- شــمس آذر قزوین - ســاعت ۱۷:۳۰ - ورزشگاه 
نقش جهان اصفهان

* پرســپولیس - نفت و گاز گچساران - ســاعت ۲۰ - ورزشگاه آزادی 
تهران

برای باز شدن پنچره
وز مهم برای پرسپولیس و مدیرعامل یک ر

باشگاه پرسپولیس قصد دارد تکلیف لیســت و ورود و خروج خود را به 
طور قطعی تا پایان امروز دوشنبه مشــخص کند. برای رسیدن به این 

هدف باید تکلیف پنجره نقل و انتقالات مشخص شود.
 نقل و انتقالات زمســتانی لیگ برتــر فوتبال ایــران در حالی تا هفتم 
اسفندماه ادامه دارد که تقریباً تکلیف بیشتر تیم ها برای جذب بازیکن 
مشخص شده است.باشگاه پرسپولیس در نیم فصل جاری لیگ بیست 
و ســوم موفق به جذب عبدالکریم حســن، عیســی آل کثیر، اوستون 
ارونوف و ابوالفضل بابایی شد و احتمال می رود محمد خدابنده لو و یک 

گلر جوان دیگر نیز به جمع سرخپوشان اضافه شود.

از سوی دیگر پرسپولیس علاوه بر کنار گذاشتن مرتضی پورعلی گنجی 
به دلیل مصدومیت طولانی مدت و جدایی میلاد سرلک و محمد عمری 
برای پشت سر گذاشتن خدمت ســربازی در ملوان بندرانزلی چاره ای 

جز خالی کردن لیست خود برای نفر جدید ندارد.
همچنین این باشگاه همچنان موفق به باز کردن پنجره نقل و انتقالاتی 
خود با توجه بــه حکم فیفا مبنی بــر عدم پرداخت مطالبــات بوژیدار 
رادوشوویچ نشده اســت تا رضا درویش مدیرعامل باشگاه پرسپولیس 

بار دیگر تحت فشار باشد.
او صبح امروز قرار اســت جلسه ای را با اسپانسر باشــگاه برگزار کرده تا 
پای توافقی مالی را امضا کند که بدون معطلی پول به حساب آنها واریز 
می شود. درویش با این پول قرار اســت علاوه بر دادن پیش پرداخت به 
بازیکنان جدید با گزینه های روبروی در خروج پرســپولیس همچون 
نبیل باهویی نیز توافق کند تا دیگر دغدغه ای برای جدایی او نداشــته 
باشــد.همچنین درویش مبلــغ دو میلیارد تومان هم به رضا اســدی 
پرداخت می کند تا پس از تاییدیه وکیل رادو بتواند اجازه فیفا و سازمان 

لیگ را همزمان برای ثبت قرارداد بازیکنان جدید دریافت کند.



استان

هماهنگــی  معــاون  گرگان-مهنازمحمدزمانــی   
امــور عمرانــی اســتاندار در ایــن جلســه اظهار داشــت: 
رفــع نقــاط حادثه خیــز و کاهــش تصادفــات و تلفــات 
از  و  ائتلافــی  اقدامــی  برون شــهری  و  درون شــهری 
در  اســت.او  دولــت  اصلــی  برنامه هــای  و  اولویت هــا 
در  بهداشــتی  ســرویس های  نظافــت  گفــت:  ادامــه 
مجتمع هــای بین راهــی، پمپ بنزین هــا، تفرجگاه هــا، 
پارک هــای جنگلــی و… از اولویــت برنامه هــای ســتاد 
اجرایــی خدمــات ســفر بــرای نــوروز ۱۴۰۳ خواهــد بــود 
و همــه دســتگاه های اجرایــی بایــد پــای کار بیاینــد.

، پلیس،  مهیائی گفــت: کمپ های مشــترک هلال احمر
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی،  اداره کل  راهــداری، 
صنایع دســتی و… در مبادی ورودی شــهرها برای ارائه 
خدمــات بــه مســافران و گردشــگران راه انــدازی شــود.

قائم مقام ســتاد اجرایی خدمات سفر اســتان گلستان 
اظهار امیــدواری کرد بــا هماهنگی همه دســتگاه های 
اجرایــی و همراهی هم وطنان شــاهد نوروزی پرنشــاط 
و ایمــن همــراه با خاطــرات خــوش مســافران از اســتان 
گلســتان را در پیــش داشــته باشــیم.در ابتــدای ایــن 

جلســه نیز دبیر ســتاد اجرایی خدمات ســفر و مدیرکل 
گردشــگری و صنایع دســتی اســتان  میراث فرهنگــی، 
گفــت: بــا توجــه بــه ابــلاغ شــیوه نامه مدیریــت ســفر 

۱۴۰۳ توســط ســتاد مرکــزی هماهنگــی خدمــات ســفر 
که در ســطح اســتان و شهرســتان بــا عنوان ســتادهای 
اجرایــی فعالیــت می کننــد و در پیــش بــودن ایــام عیــد 

، لازم اســت بــا برنامه ریــزی و آمادگــی کامــل بــه  نــوروز
اســتقبال نــوروز برویم.ســاوری بیــان کــرد: در اســتان 
گلستان ۱۴ کمیته زیرمجموعه ســتاد اجرایی خدمات 
ســفر تشکیل شــده اســت کــه هــر کمیتــه متناســب بــا 
شــرح وظایــف و مأموریت هــا زیرمجموعــه خــود را از 
دســتگاه های اجرایی تشــکیل می دهد.او خاطرنشان 
کــرد: بــرای نــوروز ۱۴۰۳ بیــش از ۱۱ هــزار ظرفیــت اقامتی 
اســتان  مجــوز  دارای  و  رســمی  اقامتگاه هــای  در 
کــرد:  تصریــح  ادامــه  در  اســت.وی  پیش بینی شــده 
نظــارت بــر ســرویس های بهداشــتی و ارائــه خدمــات 
مناســب بــه مســافران و گردشــگران در ایــن بخــش از 
گلســتان  کیــدات وزیــر میراث فرهنگــی و اســتاندار  تأ
اســت ازایــن رو دســتگاه های اجرایی و خدمات رســان 
مرتبــط بــا این امــر بایــد تمــام تــلاش خــود را بــرای ارائه 
خدمــات در شــأن هم وطنــان به ویــژه در ســفرهای 
پیــش رو به کارگیرنــد.در این جلســه روســا و نمایندگان 
کمیته های ستاد اجرایی خدمات سفر استان گلستان 
گزارشــی از اقدامــات و برنامه ریزی هــای کمیتــه بیــان 

کرده و پیرامون آن بحث و تبادل نظر صورت گرفت.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ح مردمی کاشت یک میلیارد درخت در استان   در راستای اجرای طر

فرماندهی یگان ویژه بوشهر با تمام قوا 
وظرفیت پای کار آمد

بوشــهر  -هادی مینایی پــور   در جلســه مدیــر کل منابــع طبیعی و 
آبخیــزداری با فرمانــده یــگان ویــژه اســتان در خصوص طــرح مردمی 
کاشــت یک میلیــارد درخــت در محل دفتــر مدیــرکل منابــع طبیعی و 

آبخیزداری برگزار گردید.
عبدالحســین گرشاســبی مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
بوشهر گفت:با توجه به پیام فرمانده کل قوا مبنی برا»گر هر ایرانی سه 
نهال بکارد کاشــت یک میلیارد درخت محقق می شــود«از ســال قبل 
عملیات تولید وکاشت نهال در اســتان به میزان ۳۷۵۰۰۰۰شروع شده 
اســت که جهــت کاشــت آن نیازمند همــکاری همــه دســتگاهها بویژه 

نیروی های نظامی و انتظامی می باشد
گرشاســبی عرصه های مورد نظر کاشــت درخت بوســیله یــگان ویژه را 
در ۱-عرصه هــای تحت مدیریت فرماندهی ۲-اراضی ملی، برشــمردو 
اظهار امیدواری کرد با روحیه و پشتکار یگان ویژه شاهدموفقیت این 

طرح بزرگ خواهیم بود.
فرمانده یگان ویژه اســتان بوشهرســرهنگ مهردادجمشیدی نژاددر 
این نشســت اظهار داشــت:با توجه به منویات مقام معظم رهبری در 
خصوص درختکاری وطرح کاشت یک میلیارد درخت،آمادگی کامل 
یگان ویژه اســتان جهت همکاری و شــرکت در این کار خداپسندانه را 
اعلام می نمایم، واز تمام قوا و امکانات جهت موفقیت این طرح بزرگ 

و مردمی استفاده خواهیم کرد.

ون   مدیرعامل شرکت نفت و گاز کار
 مدیر جهادی برتر پنجمین اجلاس 

چهره های نامی صنعت شد
اهواز  -محمد مجدم   مهندس حســن شــهرویی مدیرعامل شرکت 
بهــره بــرداری نفــت و گاز کارون در پنجمیــن اجلاس چهره هــاي نامي 

صنعت ، معدن و تجارت به عنوان مدیر جهادي برتر برگزیده شد.
 در پنجمیــن اجــلاس چهره هــاي نامــي صنعت ، معــدن و تجــارت که 
۱۵بهمن ســال جــاری در محــل ســالن همایش هــاي صدا و ســیماي 
جمهــوري اســلامي ایــران بــا حضــور شــرکت هــاي مختلــف دولتــي ، 
خصوصــي و نیمــه خصوصــي در حــوزه هــاي تولیــد ، دانــش بنیــان و 
صنعت برگــزار گردیــد، مهنــدس حســن شــهرویی مدیرعامل شــرکت 

بهره برداري نفت و گاز کارون بعنوان مدیر جهادي برتر برگزیده شد.
این انتخاب بــرای حمایــت همــه جانبه مهندس حســن شــهرویی از 
شــرکت هاي دانــش بنیــان و اقدامــات جهــادي شــرکت بهره بــرداری 
نفت و گاز کارون با اســتفاده از توان داخلي طي ســال جاري نسبت به 
ســالهاي قبل و افزایش تولید حدود ۷۰ درصدی در زمینــه تولید نفت 
صورت گرفــت، که در پایان اجلاســیه لــوح تقدیر و تندیــس اجلاس به 

شرکت هاي برتر از جمله شرکت نفت و گاز کارون اهدا گردید.

ح عمرانی در منطقه ویژه اقتصادی و  4طر
ودگاه بین المللی پیام بهره برداری رسید فر

-ترنم مظفری   کرج- ایرنا- چهار طــرح عمرانی در منطقه ویژه  البرز
اقتصــادی و فــرودگاه بین المللی پیــام با اعتبــاری بالغ بــر ۷۵۰ میلیارد 

ریال افتتاح شد.
 در مراســمی کــه بــا حضــور رییــس مرکــز حراســت وزارت ارتباطــات و 
فنــاوری اطلاعــات برگــزار شــد، پــروژه هــای مرکــز داده پیــام، آشــیانه 
هواپیماهای ســبک، ســالن اجتماعات ۱۰۰ نفره و مرکز پایش ســامانه 

تصویری در این منطقه به بهره برداری رسید.
بنابراین گــزارش، پــروژه طراحی و ســاخت مرکــز داده پیام بــا اعتباری 
الکترونیــک،  بــا هــدف توســعه دولــت  ریــال  بــر ۴۰۰ میلیــارد  بالــغ 
هوشمندســازی، ارتقــای ســطح ارایــه خدمــات بــه اربــاب رجــوع و 
همچنین افزایــش ضریب امنیت حــوزه ارتباطات و فنــاوری اطلاعات 

افتتاح شده است.
این مرکز طبق اســتانداردهای روز در منطقه ویژه اقتصادی و فرودگاه 

بین المللی پیام آغاز به کار کرده است.
همچنیــن طراحــی و ســاخت آشــیانه هواپیماهــای ســبک فــرودگاه 
بین المللــی پیام در زمینــی به مســاحت یک هزار متــر مربع و بــا اعتبار 

۱۳۰ میلیارد ریال از دیگر پروژه هایی است که در پیام راه اندازی شد.
ایــن مرکــز بــا هــدف نگهــداری هواپیماهــای فوق ســبک و جاســازی 
تعــداد  آن،  راه انــدازی  بــا  کــه  ایجــاد  فرودگاهــی  حــوزه  تجهیــزات 

آشیانه های موجود در فرودگاه بین المللی پیام به پنج آشیانه رسید.
لازم به ذکر اســت، طراحی و ساخت ســالن اجتماعات ۱۰۰ نفره منطقه 
ویــژه اقتصادی و فــرودگاه بین المللی پیــام با بهره منــدی از تجهیزات 
صوتی و تصویری مدرن در ســاختمان مرکــزی و با اعتبــار ۱۴۸ میلیارد 
ریال ومرکز پایش ســامانه تصویری با اعتباری بالغ بــر ۷۶ میلیارد ریال 
از دیگــر پروژه هایــی اســت کــه در منطقــه ویــژه اقتصــادی و فــرودگاه 

بین المللی پیام افتتاح و به بهره برداری رسید.

 رفع تداخل ۷۵ درصد اراضی کشاورزی کردستان 
تا پایان سال جاری

ســنندج-فاطمه ملایــی   ایسنا/کردســتان رئیــس ســازمان جهــاد 
کشــاورزی کردســتان گفــت: پــروژه زیربنایی رفــع تداخل هــای اراضی 
کشاورزی استان در دو سال اخیر آغاز شده اســت و امیدواریم تا پایان 

سال ۷۵ درصد اراضی استان رفع تداخل شود.
پیمان اســکندری در جلسه کمیســیون رفع تداخلات اســتان، اظهار 
کرد: در جریان ســفرهای شهرســتانی که با اســتاندار کردســتان انجام 
می شــود، بــه اهمیــت موضــوع رفــع تداخل هــا به عنــوان مطالبــه ای 

عمومی رسیدیم.
، یکی از  وی ادامــه داد: اجــرای ایــن پــروژه زیربنایــی در دو ســال اخیــر
افتخارهای مجموعه جهاد کشاورزی اســت که با دقت ویژه همکاران 

مجموعه در حال انجام است.
اســکندری اظهار کرد: رفع تداخل های اراضی شهرســتان های قروه و 
دهگلان به صورت ۱۰۰ درصدی انجام شــده و در ادامه، تمرکز ما بیشتر 
، بیجــار و دیوانــدره اســت، چــون بیشــترین  بــر شهرســتان های ســقز

سطح اراضی را نسبت به شهرستان های دیگر دارند.
وی افزود: انتظار داریم تا پایان ســال هدف گذاری تعیین شده محقق 

شود و به ۷۵ درصد برسیم و سال آینده نیز این پروژه به پایان برسد.

خــرم آباد-فرزانــه هداوند    جلســه ای بــه ریاســت نوبخت معــاون وزیر 
، بــا حضــور  جهــاد و رییــس ســازمان منابــع طبیعــی و آبخیــزداری کشــور
مدیــران کل منابــع طبیعــی اســتان  ها در مــورد طــرح مردمی کاشــت یک 
میلیــارد درخــت، وضعیــت نهالســتان های موجــود، میــزان نهال هــای 

تولیدی، محدودیت ها و موانع موجود به صورت وبیناری برگزار شد.
طــرح مردمــی کاشــت یــک میلیــارد درخــت را ســازمان منابــع طبیعــی و 
، به خاطــر موقعیت جغرافیایی خشــک و نیمه خشــک  آبخیزداری کشــور
کوسیستم های شکننده و حساس و همچنین قرار داشتن ایران  و وجود ا

در زمره کشــورهای با پوشــش کم جنگل، شــروع کرده اســت، ایــن طرح با 
حمایــت دولــت و پشــتیبانی وزارت جهاد کشــاورزی و مشــارکت گســترده 
بخش خصوصی، تشــکل های مردم نهاد و دوســتداران و علاقه مندان به 

سرسبزی طبیعت در یک دوره چهار ساله انجام خواهد شد.
در این جلســه، لرســتان نیز با حضور و ریاســت حســین میرزایــی مدیرکل 
منابع طبیعــی و آبخیزداری اســتان لرســتان، معاونین، روســای ســتادی 
و کارشناســان مربوط بــا طرح به صــورت وبینار و همزمان با سراســر کشــور 

شرکت کردند.

لرستان

ح مردمی یک میلیارد درخت برگزار شد شصت و سومین جلسه تولید و کاشت طر

کرمانشاه خوزستان
مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران:

تمرکز بخش فرهنگی معطوف به انتخابات و ماه مبارک رمضان باشد
شــرکت  مدیرعامــل  مجــدم    اهــواز  -محمــد 
ملــی حفــاری ایــران در جلســه ســتاد صیانــت ایــن 
شــرکت گفــت: بخــش فرهنگــی شــرکت تمرکــز خــود 
رمضــان  مبــارک  مــاه  و  رو  پیــش  انتخابــات  بــر   را 

قرار دهد.
 این نشست با حضور گلپایگانی مدیرعامل و رئیس 
هیئــت مدیــره شــرکت ملــی حفــاری ایــران، حجت 
الاســلام نیک نژاد نماینده ویژه استاندار خوزستان 
در ســتاد حجاب و عفــاف و صیانت از حریــم امنیت 
عمومــي ، حجــت الاســلام مالکــی مســئول ائمــه 
جماعات شــرکت و اعضای ســتاد صیانت در ســالن 

جلسات ساختمان مرکزی برگزار شد.
گلپایگانــی ضمــن تبریــک اعیــاد  ایــن جلســه  در 
شــعبانیه بر تداوم فعالیت ها و برنامه های فرهنگی 
کیــد کــرد و در ایــن باره  در حــوزه عفــاف و حجــاب تا
افزود: باید در جهت اقدامات پیشــگیرانه و فرهنگ 
ســازی عفــاف و حجــاب در ســازمان و انتقــال ایــن 
امــر به نســل هــای بعد تــلاش کنیــم و فعالیــت های 
فرهنگــی در این حــوزه مورد توجــه متولیــان امر قرار 
گیــرد و بااولویــت در برنامــه هــا ی فرهنگــی مذهبــی 

شرکت برنامه ریزی گردد.
در ادامــه پــس از ارائه گزارش از ســوی موســوی دبیر 
ســتاد صیانت شــرکت ملی حفاری ایــران، مصوبات 
جدیــد بــا رهنمودهــای گلپایگانــی و اعضای ســتاد 
صیانت با موضــوع اجرای برنامه های ابلاغی ســتاد 
صیانت اســتان، برگزاری اردوهای آموزشی فرهنگی 
جهــت کارکنــان و خانــواده هــا، بازدیــد و سرکشــی از 

دستگاههای حفاری جهت رسیدگی و پاسخگویی 
به مشکلات و مســائل کارکنان اقماری ،تولید محتوا 
در حوزه حجــاب و عفــاف با همــکاری بســیج، تهیه 
مســتند گــزارش عملکــرد یکســاله ســتاد صیانــت، 
رســیدگی بــه مطالبــات کارکنــان بــه ویــژه کارگــران، 
فضاســازی محیطــی در حــوزه حجــاب و عفــاف و 
برگزاری برنامــه های فرهنگی معنــوی در ماه مبارک 
رمضان مطرح و پس از تصویب نهایی جهت اجرا به 

مسئولان امر ابلاغ گردید.
گفتنی است از دیگر مصوبات در این جلسه میتوان 
بــه برپایــی نمایشــگاه قرآنی در مــاه مبــارک رمضان، 
برپایــی نمایشــگاه بــا موضــوع حجــاب و عفــاف، 
برگــزاری برنامــه هــای ویــژه قرآنــی در دســتگاههای 
حفاری و تهیه مستند رسانه ای، پیگیری تسریع در 
اجرای پروژه بازسازی سردرب اصلی ورودی شرکت 
و پیگیــری نوســازی کانکس هــای ورودی حراســت 

بانوان اشاره کرد.

مدیرکل تامین اجتماعی استان اعلام کرد : 

2 سال اخیر  رشد خوب بیمه شدگان تامین اجتماعی در کرمانشاه طی 
تامیــن  مدیــرکل  کرمانشاه-حســنافخارزاده   
اجتماعی اســتان کرمانشــاه با اشــاره به رشــد خوب 
 ، تعــداد بیمــه شــدگان اســتان در دو ســال اخیــر
گفــت: جمعیت تحــت پوشــش تامیــن اجتماعی در 

کرمانشاه به ۸۰۳ هزار نفر رسیده است.
مدیرکل تامین اجتماعی اســتان کرمانشــاه با اشاره 
بــه رشــد خــوب تعــداد بیمــه شــدگان اســتان در دو 
، گفــت: جمعیــت تحــت پوشــش تامین  ســال اخیر
اجتماعــی در کرمانشــاه بــه ۸۰۳ هــزار نفــر رســیده 

است.
کایی  اظهــار کــرد: در حال حاضــر بالغ بر  اســکندر کا
۸۰۳ هزار نفر از جمعیت اســتان تحت پوشش بیمه 
تامین اجتماعی هســتند و درصد پوشش این بیمه 

در استان به ۴۰ درصد رسیده است.
وی ادامــه داد: با وجــود اینکه طی دو ســال اخیر دو 
درصد بــه جمعیت تحت پوشــش تامیــن اجتماعی 
در اســتان اضافــه شــده، امــا همچنــان نســبت بــه 
میانگین ۵۴ درصدی کشــور عقب هستیم که دلیل 
آن نیز فعالیت ســایر صندوق های بیمه ای از جمله 
بیمــه  کشــوری،  بازنشســتگان  مســلح،  نیروهــای 

روستاییان و عشایر و… است.
مدیــرکل تامیــن اجتماعی اســتان کرمانشــاه تعداد 
بیمه شــدگان اصلی تامیــن اجتماعی در کرمانشــاه 
را ۲۶۷ هزار نفــر و تعداد بیمه شــدگان اجبــاری را نیز 
۱۵۸ هزار و ۴۵۰ نفر اعــلام کرد و یادآور شــد: ۳۴۰۰ نفر 

در استان بیمه بیکاری دریافت می کنند.
کنون ۸۶ هزار مســتمری بگیر اصلی  وی افزود: هم ا

نیــز در اســتان داریم که میــزان پرداختی مســتمری 
آنها در ماه گذشته ۵۴۴ میلیارد تومان بوده است.

وی سپس از روند افزایش پوشــش تامین اجتماعی 
در بخش هــای مختلف طی حدود چهار ســال اخیر 
خبر داد و اظهــار کرد: مجمــوع بیمه شــدگان اصلی 
و مســتمری بگیران مــا در ایــن مــدت در مجموع ۲۰ 

هزار نفر افزایش داشته است.
مدیرکل تامیــن اجتماعی اســتان کرمانشــاه با بیان 
اینکه تعداد بیمه شــدگان اجباری نیــز در این چهار 
ســال ۹۰۰۰ نفر افزایش داشــته که حداقل هفت هزار 
نفر آنها مربــوط به بخــش صنعت بوده، گفــت: روند 
افزایش بیمه شــدگان اجباری  خصوصا در دو ســال 

اخیر کم سابقه بوده است.
کایــی، در حالیکــه میانگین تعــداد بیمه  به گفتــه کا
شــدگان اجباری در ســنوات گذشته ســالانه ۱۸۰۰ تا 
دو هزار نفــر بوده، این تعداد در دو ســال گذشــته هر 

سال حدود سه هزار نفر بوده است.

اصفهان

اصفهان-مریــم مومنــی     شــرکت آب و 
فاضــلاب اســتان اصفهــان اولیــن پویــش 
حامیــان آب ویــژه مــادران و دختــران را در 
آســتانه ســنت خانه تکانــی در شــهر هرند با 

بیش از ۳ هزار و ۵۰۰  نفر برگزار کرد.
مدیــر روابــط عمومــی و آمــوزش همگانــی 
آبفــای اســتان اصفهــان با اشــاره بــه پویش 
حامیــان آب ویــژه مــادران و دختــران بــا 
محوریت زنــان و مدیریــت مصــرف آب که با 
حضور قائم مقام مدیرعامل آبفای اســتان 
، رئیس شورای  ، شــهردار اصفهان، فرماندار
شهر و رئیس آموزش و پرورش منطقه هرند 
برگزار شــد گفــت: آبفای اســتان اصفهــان با 
همــکاری اداره آمــوزش و پرورش و ســازمان 
ورزش و جوانــان بــا هــدف فرهنــگ ســازی 
مصرف آب میان مــادران و دختــران در ایام 
خانه تکانی اقدام به برگــزاری این پویش در 

سطح استان اصفهان نموده است.
مجیــد مختــاری افــزود: درصــدد هســتیم 
با اجــرای ایــن پویــش مــادران و دختــران را 
بیشــتر بــا واقعیــت محدودیــت منابــع آبــی 
آشــنا کنیم تا ایــن قشــر با آمــوزش بیشــتر با 

راهکارهای مصرف بهینــه آب نقش موثری 
در فرهنــگ ســازی آب در میــان اعضــای 

خانواده ایفا نمایند.
وی به کاهــش بــارش ها اشــاره کــرد و خاطر 
نشــان ســاخت: امســال در  فصــل بــارش 
شــاهد کاهــش ۵۵ درصــدی بارندگــی ها در 
اســتان بودیم این درحالیســت کــه در چند 
ســال گذشــته با شــیوع ویروس کرونا سرانه 
مصــرف آب خانگــی میــان مــردم افزایــش 

یافته اســت، پس می طلبد با اجــرای برنامه 
هــای متنــوع فرهنگــی مــردم را نســبت بــه 

مصرف صحیح آب ترغیب نمائیم.
مدیــر روابــط عمومــی و آمــوزش همگانــی 
آبفــای اســتان اصفهــان بــه تاثیــر آمــوزش 
آب  درســت  مصــرف  در  آمــوزان  دانــش 
پرداخــت وخاطــر نشــان ســاخت: یکــی از 
راههای موثر فرهنگ سازی مصرف درست 
آمــوزش مقاطــع مختلــف  آب در جامعــه 

تحصیلــی اســت که آبفــای اســتان اصفهان 
بــرای تمــام مقاطــع تحصیلــی برنامــه های 
آب  بهینــه  مصــرف  راســتای  در  فرهنگــی 
در دســتور کار قــرار داده اســت، ماننــد ایــن 
برنامــه کــه بــرای دانــش آمــوزان در مقطــع 
دبســتان تــا دبیرســتان در نظر گرفته شــده 
اســت. در ادامه مدیر آبفای هرنــد به برنامه 
های فرهنگــی کــه در زمینه فرهنگ ســازی 
مصرف بهینه آب در منطقه هرند اجراء شد 
پرداخت و اعلام کرد: منطقه هرند در شــرق 
اصفهــان قرار داردکــه کویری محســوب می 
شــود به طوریکه میــزان بارندگی هــا در این 
منطقه کمتــراز ۱۰۰ میلــی متر اســت و باید با 
مدیریت مصــرف، این منابع محــدود آبی را 

درست مصرف کنیم.
مهــدی شــمس بیگی افــزود: در ســال های 
اخیر با اقدامات فنی و مهندســی، فرهنگی 
و تعرفــه ای زمینــه هــای مدیریــت مصــرف 
درســت آب را در ایــن منطقــه مهیــا کردیم و 
در حــال حاضــر مصــرف ســرانه آب شــرب 
در منطقــه شــهری هرنــد ۱۷۵ لیتــر درثانیــه 
است. وی به برخی اقدامات فرهنگی که در 

راســتای مصرف بهینــه آب در منطقه هرند 
انجام شد اشــاره کرد و اظهار داشت: برنامه 
نخســتین واژه بــه همــراه برگــزاری مراســم 
زنــگ آب در مــدارس، در مناطــق شــهری و 
روســتایی منطقــه هرنــد بــا هدف آشــنایی 
بیشــتر دانش آموزان بــا راهکارهای مصرف 
درست آب با استفاده از ظرفیت هنرمندان 
اجراء شــد و نیز از طریق گروههای مروجین 
راههای درســت مصــرف آب به دیگر اقشــار 
جامعه در ســطح شهرها و روســتاها آموزش 

داده شده است.
ضمــن  مراســم  ایــن  در  هرنــد  فرمانــدار 
قدردانی از آبفای اســتان اصفهان و منطقه 
هرند کــه اقــدام بــه برگــزاری ایــن پویــش  در 
زمینــه مدیریت مصــرف آب نمودنــد گفت: 
همه مــی دانیــم کــه ایــران در منطقــه گرم و 
خشــک قــرار دارد و ایــن  اقلیــم آب و هوایی 
باعث شــده کــه میــزان بارندگی ها در کشــور 
از میانگیــن در دنیــا کمتــر باشــد، ایــن در 
حالیســت کــه مــا مــی توانیــم بــا مدیریــت 
صحیح، همیــن منابع محــدود را به صورت 

پایدار در دسترس داشته باشیم.

در آستانه سنت خانه تکانی صورت گرفت؛

آغاز پویش حامیان آب ویژه مادران و دختران در استان اصفهان

جلسه ستاد اجرایی خدمات سفر استان گلستان برگزار شد نخستین 
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رئیس کل بانک مرکزی:

نباید مبادله با ریال را پر هزینه کرد

وحید بلالــی  رئیس کل بانــک مرکزی گفت: 
قانون گذاری رســمی مبادله با ریــال را پرهزینه 
کرده و به همین علت برخــی از اصناف به مبادله 
غیر ریال اعم از رمزارز، شــمش طــلا و دلار روی 

آوردند که این رویه خطرناک است.
محمدرضــا فرزین رئیــس کل بانــک مرکزی 
در اختتامیه دهمیــن همایش ســالانه اقتصاد 
مقاومتی با عنوان حکمرانــی ارزی ثبات و رونق 
اقتصادی گفت: وقتی درباره ارز صحبت می کنیم 
عملًا درباره ریال صحبت می کنید زیرا این دو، دو 
روی یک سکه هســتند، اگر حکمرانی ارزی برای 
ما اهمیت دارد زیرا حکمرانی ریال تقویت شــود 
و ریال باید سهم بیشتری در مبادلات دنیا داشته 

باشد.
فرزین افــزود: قبــل از تحریم کشــور از لحاظ 
اقتصادی فضای باز را تجربه کرده اســت، اقتصاد 
ایران اقتصاد بازی اســت و چــون حجم صادرات 
و واردات بســیار بالا بوده و کشــور دائماً در خطر 

مبادلات ارز به ریال است.
رئیس کل بانک مرکزی اظهار داشــت: مراودات 
مالی ایران چه قبل از انقــلاب و چه بعد از انقلاب 
تجــاری بوده و فضــای مالی کشــور مثبت بوده 
اســت. در قبل از تحریم ها رویه مشــخص بوده و 
از ابزارهای مالی مشخصی اســتفاده می کردیم. 

تحریم ها باعث شــد تجارت از غرب به شرق برود 
اما نظــام مالــی و بانکی در غرب فعال هســتند، 
در انگلســتان ۳ بانک داریم با اینکــه تجارتی با 
انگلســتان نداریم ولی در چین با وجود تبادلات 

تجاری بالا، بانک فعالی نداریم.
فرزین افزود: بایــد ابزارهای لازم نقــل و انتقال 
ارزی را فعال کنیم و زیرســاخت های حکمرانی 
ارزی را از این بابت مهیا کنیم، حجم تجارت ایران 
در سال جاری به ۲۰۰ میلیارد دلار رسیده و ایران 
با وجود تحریم ها توانســته این حجــم را کنترل 

کند.
فرزین ادامه داد: هنوز نتوانسته ایم به اندازه ای که 
در غرب حضور مالی داریم در شرق فعال نیستیم. 
با وجــود تحریم ها این تغییر رویه دادن ســخت 
اســت، در کشورهای شــرق تبادلات غیررسمی 
داریم اما باید به ســمت تبادلات و حضور رسمی 

در شرق داشته باشیم. 
امروز سهم تجارت در شرق به شدت افزایش یافته 
و با ســاختارهای قبلی نمی توان شــرایط جدید 
را تجربه کرد، امــروز با دوســیه و چین در حوزه 
برعکس پیشنهادات مشــخصی دارند، ایران باید 
به ســمت نهادهای مشــترک و پول مشترک با 
 fatf برعکس بروند، سامانه ای شــبیه سوئیفت و
را داشــته باشیم. باید به ســمت مبادلات پولی با 

کشورهای همسایه باشیم.
فرزیــن بیان کــرد: در داخل کشــور نیــز باید 
مرجعیت ارز را به مرکز مبادله تغییر یافته و نباید 

کانال های فضای مجازی مرجع ارز باشند.
وی اضافه کرد: باید نقاط قوت کشور را لحاظ کرد 
و نباید تنها بــر نقاط، ضعف کشــور تمرکز کرد، 
اگر بدون ملاحظات سیاســی از دانش بســیاری 
از دلســوزان کشور اســتفاده کنیم بســیاری از 
مشکلات کشور حل خواهد شــد. باید به توسعه 
روابط بین الملل هستیم و تعاملات مالی را با همه 

کشورها را ادامه دهیم.
فرزین بیان کرد: در حکمرانــی ریال جریانی در 
داخل کشور شکل گرفته که دائماً ریال را تضعیف 
می کند. در قانــون گذاری هم مبادلــه با ریال را 
پر هزینه کرده و برخی از مــردم تصمیم گرفتند 
جایگزین ریال اعم از رمزارزهــا را انتخاب کنند. 
ریال نباید آســیب ببیند، حکمرانی ریال بسیار 
با اهمیت اســت، در بانک مرکــزی مرزبان ریال 
هستیم. ریال امروز جایگزین پیدا کردیم، برخی 
صنف ها از رمزارز استفاده می کند، برخی صنف ها 
از شــمش طلا، برخی از اصناف از دلار اســتفاده 
کرده و بــه آن افتخار می کنند، اگــر ریال حاکم 
باشــد می توانیم اهــداف توســعه ای را پیگیری 

کنیم.

کارت بانک قرض الحسنه مهر ایران، کارت زندگی 
مردم می شود

معــاون برنامه ریزی و توســعه بانــک، گفت: 
هدف مدیــران این بانک، تبدیــل کارت بانک 
قرض الحسنه مهر ایران به کارت زندگی مردم 
اســت، به طوری که مردم با داشتن حساب در 
این بانــک و اســتفاده از خدمــات بانکداری 
دیجیتــال بتوانند همــه نیازهای خــود را در 

زیست بوم قرض الحسنه رفع کنند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی قرض الحســنه، دکتر »رضا قرائی پور« 
معاون برنامه ریزی و توســعه بانک و »اباذر هادی شایسته« رئیس اداره 
کل حســابداری و بودجه از شــعب بانک در اســتان اصفهان بازدید و 

عملکرد آن ها را بررسی کردند.

بانکداری دیجیتال موجب کاهش ازدحام شعب می شود
در این بازدید دکتر »رضا قرائی پور« معاون برنامه ریزی و توســعه بانک 
اظهار داشت: عمق بخشی به اجرای بانکداری دیجیتال موجب تسریع 
در انجام کارها، کاهش تردد مشــتریان و در نهایــت منجر به بهره وری 
بیشتر خواهد شد، بنابراین باید در توسعه بانکداری دیجیتال و بالابردن 
ضریب نفوذ نرم افرازهای همراه بانک »مهریران« و »کیوبانک« تلاش 

کنیم.
وی با اشاره به شلوغی شعب و استقبال گسترده مشتریان از طرح های 
متنوع بانک، افزود: بهتر است علاوه بر ابزارهای الکترونیکی، شعب نیز 
باجه ای برای انجام فعالیت های بانکی نظیر فراموشی رمز کارت، صدور 

کارت و ... اختصاص دهند و از ازدحام و شلوغی شعبه ها بکاهند.
»قرائی پــور« ضمن بیان اینکه بیشــتر مردم کشــور از خدمات بانک 
قرض الحسنه مهر ایران بهرمنده شــده اند، گفت: هدف ما تبدیل کارت 
بانک قرض الحســنه مهر ایران به کارت زندگی مردم است به طوری که 
مردم با داشتن حســاب در این بانک و اســتفاده از خدمات بانکداری 
دیجیتال بتوانند همه نیازهای خود را در زیست بوم قرض الحسنه رفع 
کنند و این امر مستلزم توسعه بازاریابی خُرد اشخاص حقیقی و حقوقی 
است.معاون برنامه ریزی و توســعه بانک از توسعه بسته بانکداری خُرد 
صنوف در آینده ای بسیار نزدیک خبر داد و گفت: تدوین و برنامه ریزی 
بانکداری اصناف از افق های پیش روی بانک اســت و به زودی با توجه 
به رویکرد بانک مبنی بــر بازاریابی تخصصی و نهادینــه کردن آن در 
بانک، طرح های مرتبط با بانکداری خُرد اصناف در بانک قرض الحسنه 
مهر ایران اجرایی می شود.وی ادامه داد: این طرح پتانسیل بسیارخوبی 
خواهد داشــت و به افزایش تعداد مشــتریان و حمایت از اشتغال خُرد 

پایدار کمک شایانی خواهد کرد.
»قرائی پــور« بیان کــرد: بازاریابــی تخصصی و مشــتری محور، رمز 
موفقیت بانک اســت. با توجه بــه عملکرد موفق بانک قرض الحســنه 
مهر ایران در ۲سال گذشته، تغییر رفتار در شــبکه بانکی حاصل شده 
و مدل های کسب وکار بانک توســط بانک های برتر کشور الگوبرداری 
شده است. البته مشــتری مداری و تکریم ویژه مشتریان، نقطه عطف و 
DNA موفقیت کار ماســت و می توانیم در این رقابت با مشتری مداری 

به موفقیت برسیم.
وی تأکید کرد: در خصوص جذب مشــتری در قالب طرح مهریار باید 
بیشــتر تلاش کرد، زیرا با جذب یک ســازمان به ده ها مشتری جدید 
دســت پیدا می کنیم و اگر عملکردمان خوب باشــد، همین مشتریان 
بهترین مُبلغ بانک قرض الحسنه مهر ایران خواهند بود، همچنین طرح 
مهریار و جاری ۲۲ که از جذابیت مناسبی برخوردارند، باید در شعب با 

جدیت دنبال شوند.
راه های دستیابی به خدمات بانکداری دیجیتال در شعب تشریح شود

در ادامه این بازدید »اباذر هادی شایســته« رئیس اداره کل حسابداری 
و بودجه ضمن تقدیــر از تلاش کارکنان بانک، عنوان کرد: لازم اســت 
راه های دســتیابی به خدمات بانکداری دیجیتال بانک به بهترین نحو 
ممکن تشریح شود و پوســترهای ترویج بانکداری دیجیتال در شعب 

نصب شود تا مشتریان از اطلاعات لازم بهره مند شوند.

مهر
کاهش ۲۰ درصدی ورودی سدها در سال جاری 

نسبت به پارسال
ســخنگوی صنعت آب از کاهش ۲۰ درصدی ورودی سدها نسبت به 
سال گذشته خبر داد.فیروز قاسم زاده ســخنگوی صنعت آب از غرفه 

مهر در این نمایشگاه بازدید کرد.
وی گفت: از ابتدای ســال تا کنون ورودی سدها نسبت به سال گذشته 
کاهش ۲۰ درصدی داشته است که این رقم نسبت به ۵ ساله کاهش ۴۰ 

درصدی را نشان می دهد.
قاسم زاده اضافه کرد: اما میزان ورودی و خروجی سدها از ابتدای سال 

برابر بوده است.

  ثبت درخواست کارت سوخت امسال 
آنلاین می شود؟

درحالی که قرار بود تا ابتدای بهمن ماه، امکان ثبت درخواســت کارت 
سوخت با راه اندازی سامانه ای به صورت آنلاین برای متقاضیان فراهم 
شود، با رســیدن به روزهای پایانی بهمن ماه، هنوز خبری از راه اندازی 

سامانه مربوطه نیست.
با نزدیک شدن به روزهای پایانی بهمن ماه، هنوز خبری از آنلاین شدن 
ثبت درخواست کارت ســوخت نیســت و درحال حاضر تنها راه برای 
ثبت درخواســت صدور کارت هوشمند ســوخت، مراجعه حضوری به 
دفاتر پلیس ۱۰+ است و بعد از ثبت درخواست متقاضی، حداقل حدود 
یک ماه زمان نیاز اســت تا کارت هوشمند سوخت صادر شده و به دست 

متقاضی برسد.
هفتم آذرماه امسال بود که با امضای تفاهم نامه ای، از سامانه برخط ثبت 
درخواست کارت هوشمند ســوخت که با همکاری شرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی و پلیس راهور فراجا ایجاد شده، رونمایی شد.
قرار بــود تا حداکثر دومــاه بعد از ایــن رونمایی، امــکان ثبت آنلاین 
درخواست صدور کارت هوشمند سوخت برای عموم مردم فراهم شود، 
اما این امکان هنوز محقق نشــده و ســامانه مربوطه هنوز در دسترس 

مردم قرار نگرفته است.
جعفــر ســالاری نســب، مدیرعامــل شــرکت ملــی پخــش 
فرآورده فرآورده های نفتــی هفتم آذرماه امســال در این خصوص 
گفتــه بود: امــروز بــا امضــای تفاهم نامــه و رونمایی از ســامانه 
برخط ثبت درخواســت صدور کارت هوشــمند ســوخت، فرآیند 
پیش راه اندازی این ســامانه آغاز شــده و حداکثر تا ۲ ماه آینده راه 
اندازی می شود و مردم می توانند از آن پس، درخواست های خود را 

آنلاین ثبت کنند.
به گفته وی، با راه اندازی این ســامانه، زمان انتظار صدور کارت سوخت 

از یک ماه به ۱۰ روز کاهش می یابد.
در خصوص زمان در دسترس قرار گرفتن سامانه برخط ثبت درخواست 
کارت هوشمند سوخت شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران و 
شرکت پژوهش و توســعه ناجی هیچ زمان جدیدی را اعلام نکرده اند و 
مشخص نیست که این وعده، تا پایان سال جاری محقق می شود و یا به 

سال آینده موکول خواهد شد.
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